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La Biblioteca 
pren vida

culturA| Pàgines centrals

Més de 200 Pcr a secundària no mostren un excés de contagis

Nou cribratge massiu 
al món de l’educació

UN MURAL AMB MÉS DE 100 PERSONATGES. El nou mural de la Biblioteca Municipal ha esdevingut un estímul per a les visites dels infants de Castellar. En la imatge, un grup de petits 
de l’escola El Sol i la Lluna, dimarts passat al matí, fent una visita i aprenent amb la nova eina lúdica i pedagògica amb dibuixos de personatges reals i de ficció.  ||  FOTO: q. pascual
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cOMarca | AlcAlDIES

Les alcaldesses i els alcaldes del Vallès 
Occidental s’han conjurat per posar 
remei a un problema que estan pa-
tint la immensa majoria de munici-
pis: els talls de llum indiscriminats. 
Divendres passat, per escenificar la 
unitat d’acció, coordinats pel Consell 
Comarcal, la majoria d’alcaldesses i 
alcaldes van comparèixer davant dels 
mitjans de comunicació per denunciar 
“la deixadesa” de la companyia Ende-
sa. “Estem veient aquests dies que 
hi ha un problema que va més enllà 
de la comarca i que és reiteratiu. 
És un problema de manca de man-
teniment de la xarxa elèctrica, un 
fet inconcebible tenint en compte 
la pujada espectacular del rebut de 
la llum”, va resumir el president del 
Consell Comarcal i alcalde de Caste-
llar del Vallès, Ignasi Giménez.

Per aquest motiu, els municipis 
vallesans afectats –més d’una dotze-
na– van expressar en la compareixen-
ça conjunta que sota la unitat d’acció 
es posarà “en l’agenda del territo-
ri” resoldre aquesta problemàtica 
que, com va dir l’alcalde de Barberà, 
Xavier Garcés, en el seu cas compor-
ta problemes al 25% del terme. “La 
companyia ens diu que hi està tre-
ballant, però fa mesos que no notem 
cap canvi, més aviat al contrari, i 
el tracte als ciutadans és inadmis-
sible”, va dir l’alcalde de Cerdanyo-
la, Carlos Cordón, al seu torn. Altres 
municipis grans com Sabadell i Ter-
rassa també estan patint talls cons-
tant molt repartits en diversos bar-
ris. En el cas de Castellar del Vallès, 
la situació més greu viscuda darrera-
ment es va produir a la urbanització 
El Balcó, on van patir un llarg tall de 
corrent la nit de Cap d’Any, però l’Ai-

roda de premsa virtual de les alcaldies del Vallès Occidental, divendres passat. || ccvOc

  J.g.

una catorzena de 
municipis denuncien 
la manca d’inversions 
i manteniment per  
part d’Endesa 

Front comú contra els talls energètics

resol D també ha viscut talls de llum.
Per tant, i com a conclusió prin-

cipal, les alcaldies exigeixen un mante-
niment de la xarxa elèctrica “preven-
tiu més que correctiu” i que Endesa 
esmeni la seva mala planificació per-
què no es torni a repetir aquesta si-
tuació. I és que la situació viscuda en 
els darrers dies a causa del temporal 
Filomena, amb una dràstica baixada 
de temperatura ha agreujat el pro-
blema quan les famílies requereixen 
més consum per escalfar les llars i, a 
sobre, coincideix en el temps amb pu-
jades del preu de la llum. En aquest 
sentit, Alba Campos, alcaldessa de 
Montcada i Reixac, va denunciar que 
Endesa és “una companyia que no 
té escrúpols per pujar el preu de la 
llum un 38% i que obté moltíssims 
beneficis. Per tant, el mínim que 
poden fer és un manteniment cor-
recte de la xarxa”.

Els i les edils van coincidir en 
denunciar el comportament de l’elèc-
trica i, a més, també van voler su-

bratllar que “no és cert que els talls 
elèctrics estan relacionats amb 
situació d’irregularitats i, com a 
exemple, tenim més de 8 barris 
afectats i més de 800 famílies”, va 
explicar Marta Farrés, alcaldessa de 
Sabadell, que també va exigir a les 
administracions superiors que tenen 
les competències que puguin sanci-
onar les companyies perquè “no es 
pot deixar la ciutadania sola”.  No 
es descarten, fins i tot, exigir accions 
penals, com van subratllar els alcal-
des de Terrassa o Ripollet. “Volem 
aclarir els motius dels talls. La si-
tuació s’agreuja quan hi ha talls a 
la nit i considerant que es poden 
estar vulnerant els drets estem 
duent a terme accions administra-
tives contra la companyia davant 
l’Agència Catalana de Consum i 
ho hem posat en coneixement de 
la Fiscalia”, va expressar Jordi Ba-
llart, alcalde de Terrassa.

Com a conclusió, l’alcalde de 
Castellar i president del Consell va 

voler fer palès que “això no és una 
qüestió puntual que afecta uns 
determinats moments de l’any, 
afecta històricament una sèrie 
de municipis, situació que s’està 
agreujant a causa de la pandè-
mia i el confinament domicilia-
ri, cosa que és absolutament in-
tolerable”. La demanda que fan el 
conjunt d’alcaldies és que puguin 
ser atesos pels responsables d’En-
desa i transmetre la necessitat de 
concretar un pla d’inversions per-
què la situació no s’allargui en el 
temps. “Aquesta vegada no és 
només un problema de conne-
xions il·legals, el problema és 
la manca de manteniment elèc-
tric, com s’ha constatat a diver-
sos municipis i diverses tipolo-
gies de barris a la comarca. I el 
que hem de reclamar és la in-
versió programada en el temps 
i que els ajuntaments puguem 
anar fent seguiment”, va resu-
mir Ignasi Giménez. 

El fred d’aquests dies és encara 
més intens a les aules de l’INS 
Castellar ja que, a més de la neces-
sitat d’airejar les instal·lacions a 
causa de la pandèmia de la Covid-
19, la caldera que té el centre no 
funciona. “Amb les finestres 
tancades, encara pot aguan-
tar-se però com que hem de te-
nir-les obertes es nota molt que 
hi ha radiadors que fallen”, ex-
plica la portaveu de l’AFA, Mercè 
Esteban. Els Serveis Territori-
als del Departament d’Educació 
saben que la caldera no funciona 
“però la burocràcia ens impe-
deix que se solucioni”, diuen 
des de l’AFA.Segons l’associació, 
reparar definitivament la calde-
ra costaria uns 9.000 euros. Di-
vendres, els alumnes van fer clas-
ses telemàtiques perquè es va 
fer una reparació d’urgènciua a 
la caldera.

Dimecres de la setmana 
passada, l’alcalde de Castellar, Ig-
nasi Giménez, va enviar al direc-
tor de Serveis Territorials d’Edu-
cació, Jesús Viñas, una carta en 
què reflectia la seva preocupació 
i la de la comunitat educativa de 
l’INS Castellar “per la situació 
de fred que estan patint tant els 
i les alumnes com els i les pro-
fessionals del centre”. El direc-
tor del centre, Francesc Gallar-
do, ha explicat que divendres “es  
va comprovar l’efectivitat de la 
reparació d’urgència”.  A més, 
“es va aconseguir que vingués 
un tècnic del departament i 
pogués veure el problema del 
sistema”.  Dilluns, les classes van 
tornar a ser telemàtiques, però 
dimarts van tornar a ser presen-
cials perquè es va poder recupe-
rar la temperatura.  || J. R.

Problemes
amb la 
caldera de 
l’institut

calefacció | INS cASt
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Dissabte passat es van fer més de 200 proves a les instal·lacions d’el Mirador entre alumnes i professorat de secundària. || q. pascual

Baixa la 
velocitat 
dels contagis

La tercera onada de la pandèmia con-
tinua en uns nivells molt elevats de 
transmissió a tot el territori. No obs-
tant, en els darrers dies, les dades 
apunten a un descens en la velocitat 
dels contagis. En el cas de Castellar 
també és així, es detecta una estabi-
lització en la velocitat de reproducció 
de la malaltia (Rt): en començar l’any, 
l’Rt de Castellar estava per sobre de 
2 i en els darrers dies ha baixat a 1,13 
(cal recordar que aquest indicador 
ha d’estar per sota de 0,90 per tenir 
la pandèmia sota control).

També, darrerament, han anat 
baixant el percentatge de positius 
(5,7%) que es troben entre les PCR i 
els tests d’antígens realitzats. Aques-
ta setmana, això implica un valor es-
pecial, ja que es va fer un cribratge 
a més de 200 persones (estudiants i 
professors de secundària de diversos 
centres educatius de la vila) que no 
han mostrat un increment de casos. 
En concret, entre el 10 i el 16 de gener 
(data del cribratge) s’han fet 1.273 PCR 
i 216 tests d’antígens –una xifra inèdi-
ta fins ara– que han donat positiu en 
l’esmentat 5,75% dels casos.

També preocupa la pressió que 
estan patint els hospitals a Catalunya. 
Segons les dades que ha actualitzat 
aquest dimecres el Departament de 
Salut, actualment hi ha 2.825 paci-

les dades de la pandèmia de la tercera
onada mostren una tendència a 
l’estabilització a castellar, tot i que 
el risc de rebrot es manté molt alt

  redacció

+PanDÈMia

Aquest dissabte 260 persones, 
entre alumnes i professorat, 
van passar per l’Espai Sales 
d’El Mirador per fer-se una 
prova PCR. L’equip de vigilància 
epidemiològica havia convocat 
301 persones, però finalment 
alguns grups no van assistir-hi.
Les proves van començar al voltant 
de les 9.20 hores i a les 12 hores 
ja havien finalitzat. “Va anar molt 
bé. Els resultats s’estan donant 
a partir d’aquest matí i ja s’està 
informant les famílies i a alguns, 
fins i tot, a través de ‘La meva 
salut’, de CatSalut”, explica el 
regidor de Salut, Joan Creus.
Les persones que van realitzar-se 
el test són de diferents centres 
de la vila, de totes les etapes 
educatives: “Infantil, primària, 

Disssabte es va fer un 
nou cribratge massiu 
a alumnes i professors 
de secundària

secundària i postobligatòria. 
Per prevenció el confinament es 
fa uns dies, encara que el PCR 
doni negatiu, perquè qualsevol 
possibilitat de contagi s’esvaeixi”.
El procediment establert es va 
desenvolupar sense incidències.  
Les persones testades entraven per 
la porta de la plaça Major, al costat 
Casal, sortien pel carrer Colom, 
per la porta que dona al Centre 
Excursionista. Tant a l’entrada com 
a la sortida hi havia voluntaris de la 
Creu Roja per gestionar les cues.
Cal recordar que hi ha establert un 
procediment per assegurar que 
els centres educatius, els centres 
d’atenció primària de salut, els 
equips de vigilància epidemiològica 
i les famílies estiguin informats 
i actuïn coordinadament i amb 
seguretat si es produeix un cas de 
sospita o un cas positiu entre el 
personal o l’alumnat del centre.
Segons dades del Departament 
de Salut de la Generalitat, 
aquesta setmana hi ha 10 grups 
confinats a causa d’algun 
positiu entre els alumnes de cinc 
centres educatius de la vila.

ents amb Covid-19 a planta (37 més 
que ahir), cosa que implica que ja 
s’hagi superat el pic d’ingressos que 
hi va haver durant la segona onada de 
la pandèmia als hospitals catalans. A 
l’hospital Taulí, dimecres hi havia  176  
pacients amb Covid-19 (40 a l’UCI), 
xifra superior a la de dilluns.

segona dosi de la vacuna

D’altra banda, a Castellar ja han rebut 
una primera vacuna la pràctica tota-
litat dels 164 residents i les 148 treba-
lladores i treballadors dels centres 
geriàtrics de la vila. A més, han estat 
vacunats sanitaris i treballadors del 
CAP de la vila i altres persones que 
treballen en temes de salut i que viuen 
al municipi. De fet, aquest dimecres 
el Departament de Salut confirmava 
que hi havia 567 persones ja vacuna-
des a Castellar del Vallès.  El primer 
objectiu del Departament de Salut, 
que té les competències de l’adminis-
tració de la vacuna, és poder cobrir els 
punts amb més població de risc con-
centrada (gent d’edat molt avança-
da, però també el personal que està 
en permanent contacte i l’atén). En 
paral·lel, també la setmana passada 
es va fer la vacunació del personal sa-
nitari a tot el país. 

Segons ha pogut saber L’Actual, 
aquest mateix cap de setmana es co-
mençarà a administrar la segona dosi 
necessària de la vacuna a les residèn-
cies de la vila i, per tant, la població de 

més risc començarà a tenir l’anhelada 
immunitat contra la Covid-19.

el confinament municipal es manté

Dimecres passat, el Procicat va acor-
dar una pròrroga de dues setmanes 
més de les actuals mesures restricti-
ves vigents a Catalunya per frenar els 
contagis per Covid-19. És a dir, que me-
sures com el confinament municipal, 
el tancament de centres comercials i 
els de més de 400 metres quadrats du-
rant tota la setmana i el de comerços 
no essencials el cap de setmana –tret 
de farmàcies i supermercats– o bé les 
limitacions horàries a la restauració 
–només poden obrir de 7.30 h a 9.30 
h i des de les 13 h fins a les 15.30 h– se-
guiran com ara almenys fins al dia 7 
de febrer. Els gimnasos i els equipa-
ments esportius interiors segueixen 
tancats. Les instal·lacions a l’aire lliu-
re seguiran obertes amb un 50% d’afo-
rament i les piscines, amb un 30%. 

Sense causa justificada, no es pot 
sortir del municipi durant tota la set-
mana, de dilluns a diumenge. Sí que es 
podrà fer, per exemple, per anar a l’es-
cola, a treballar o a un centre mèdic. 
Per tant, està prohibit desplaçar-se a 
la segona residència.
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“Créixer en espai ens faria créixer en usuaris”

· agafa el relleu de Joan torres. 
com encara aquest nou projecte?
Amb molta il·lusió perquè és ajudar 
la gent a millorar coses. Quan vas mo-
vent-te pel món vas aprenent de tot-
hom, de totes les entitats i de totes 
les persones i crec que puc aportar 
experiències anteriors que he tingut 
per poder millorar i també, evident-
ment, seguir aprenent de la gent que 
tenim aquí, al TEB Vallès.

· inicia la seva direcció amb un 
gran repte.
Sí, l’ampliació, en un futur esperem 
que proper, del centre. Una amplia-
ció física del local, però també acon-
seguir més feines de clients, amb 
valor afegit, i millorar tots els sis-
temes de qualitat, de servei i de lo-

gística. Esperem que l’ampliació es 
pugui fer per al 2022, tant de bo es 
pugui abans, perquè tenim oportu-
nitat de fer altres coses i altres fei-
nes, però al tenir limitacions d’espai 
no les podem assumir.

· l’ampliació també es traduirà 
en més usuaris?
Sí. Si dobléssim els metres quadrats, 
probablement no doblaríem la plan-
tilla, però jo crec que un 30-40% més 
en el Centre Especial de Treball, sí. I 
crec que el Centre Ocupacional, de-
penent de les necessitats del territo-
ri, també podria créixer en usuaris. 

Rosa Altirriba és la directora del 
TEB Vallès des del 28 d’octubre. El 
grup cooperatiu no és un lloc aliè 
per a ella. Durant vint-i-dos anys va 
treballar al TEB, fins al 2001, quan 
va decidir fer un canvi i formar part 
d’un altre centre especial de treball, 
Asproseat, a l’Hospitalet de Llobre-
gat. Dinou anys després, li arriba 
una oferta del TEB i considera que 
és moment de tornar-hi

entreVista

rosa altirriba
Directora teB Vallès

  cristina Domene

Ja sabem què és el que ens manca, 
ara es tracta de millorar-ho tot amb 
aquesta ampliació.

· Quina és la feina d’una directora 
en un centre especial de treball? 
Què és l’important?
La tasca de coordinació dels diferents 
equips per aprofitar tots els recursos 
tant de material com de persones, la 
recerca de nous clients que ens por-
tin valor afegit i uns preus de mercat 
bons i el control que totes aquestes 
tasques s’estiguin fent bé. Un control 
comptable, que els números surtin, i 
de gestió. I evidentment, tota la part 

Tothom ha de tenir un espai on se’l 
pugui atendre i on puguin treballar i 
tenir un projecte de vida.

· Per tant, l’existència d’aquests 
centres és molt important.
Sí, Sí. Què seria l’ideal? Que aques-
tes persones es poguessin inserir a 
l’empresa ordinària. En molts casos 
és difícil i després considero que, en 
l’empresa ordinària, la societat en 
general no estem prou sensibilitzats 
per  entendre que aquestes persones 
necessiten un lloc de treball i moltes 
vegades es troben millor amb nosal-
tres, perquè se senten més acollits. 
Quan tenen un problema tenim un 
equip d’experts, format per psicòlegs i 
treballadors socials que els donen su-
port, tant en l’àmbit laboral com en 
problemes que puguin tenir fora de 
d’aquest àmbit: familiar, d’habitatge, 
de parella... tenen un suport que en 
una empresa ordinària no existeix.

· la situació de pandèmia ha em-
pitjorat la situació per a vosal-
tres?
Ens és complicat, com ho és per a la 
resta de població, no crec que hi hagi 
gaire diferència. Establir mesures 
molt especials en els llocs de treball, 
amb el tema de neteja, la gent més se-
parada en les línies de treball i estar 
molt pendents dels símptomes. De se-
guida que algú en té, li fem la prova i si 
surt positiu mirem tot el seu entorn, 
amb qui ha treballat, per controlar la 
situació. D’aquí a una setmana farem 
proves a tothom, un cribratge mas-
siu del 100% del personal, i cada cert 
temps es fa una desinfecció completa 
de tots els espais del centre.  

rosa altirriba, a l’entrada de teB Vallès, és la nova directora del centre des de l’octubre passat.  || c. dOmene

tercer sectOr | tEB vAllÈS

social, que totes les persones que es-
tiguin treballant aquí, estiguin ateses.

· cada vegada s’han fet més im-
portants per a la societat aquest 
tipus de centres?
Jo crec que sí. El que passa és que 
en un principi aquests centres estan 
destinats a tenir persones amb disca-
pacitat intel·lectual. Aquest era l’ori-
gen. El que veig és que aquest ventall 
s’està ampliant. Cada vegada tenim 
gent amb més problemes relacionats 
amb l’economia ordinària, amb altres 
tipus de discapacitats i també perso-
nes amb problemes de salut mental. 
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Nova etapa per curar “un país dividit”

Les darreres convulsions de l’actualitat po-
lítica americana, marcades sobretot per les 
rebequeries de Trump en perdre les elecci-
ons, encara són més intenses si es viuen des 
de la proximitat.  Ja sigui des de Castellar 
-però mantenint un fort vincle sentimental 
ancorat als Estats Units–, o bé des de terres 
nord-americanes. L’escenari ha fet deambu-
lar l’estat anímic de la indignació a la incer-
tesa. Amb Joe Biden assegut a la cadira del 
despatx oval, però, s’obre una escletxa d’es-
perança continguda, d’alleugeriment.

l’atac al capitoli, “una imatge infame”
Mentre Washington s’omple de militars per 
assegurar que cap esquadró de fanàtics in-
tenti sabotejar la investidura de Joe Biden,  
a Rochester (Nova York) hi ha una castella-
renca que reflexiona sobre l’estampa inter-
nacional que ha projectat el país en els dar-
rers mesos: “L’atac al Capitoli va fer mal a 
la nostra imatge. I alhora, ens ha fet pensar  
com de fràgil és la democràcia. Si això ha 
passat als Estats Units, pot passar a qual-
sevol país”, expressa Maribel Barberà, qui 
va emigrar el 1976 i que va crear la seva prò-
pia companyia, The Caswood Group. 

Identifica Trump com a responsable de 
l’atac “terrorífic” del 6 de gener, dia en què 
s’havien de ratificar els resultats electorals. 
Segons considera, és culpable dels fets per in-
citar-los, donar-hi suport i celebrar-los, per 
la qual cosa considera que haurien d’inhabi-
litar-lo per presentar-se als pròxims comicis. 

La castellarenca Marta Garcia Barcia, 
advocada que viu a Winter Park (Florida), es 
va passar tot aquell dia mirant les notícies de 
reüll, pendent de la manifestació de defensors 
de Trump. La CNN va ser la cadena que li va 
fer arribar aquella “imatge grotesca, que 

  g.P/r.g.

internaciOnal | EuA 

va remoure la consciència de molts ame-
ricans, republicans inclosos, i que passarà 
a la història com un dia negre de la demo-
cràcia americana”. Tot i això, no va passar 
por:  “Sabíem que si la policia del Capitoli 
no aconseguia reduir els aldarulls, enca-
ra quedava la Guàrdia Nacional i l’exèrcit. 
Tanmateix, l’incident es podria haver ges-
tionat molt millor”.

Per a Rodney Woodward, nord-ameri-
cà d’Utah establert a Castellar des de 1993, 
l’atac al Capitoli “ha estat un dia d’infàmia 
a la història dels Estats Units, una cosa que 
no hauria d’haver passat mai”. L’atribueix a 
“fanàtics d’ultradreta, animats per Trump 
i els seus ‘psicofans’” que volien “assassi-
nar el vicepresident Mike Pence i la porta-
veu del Congrés, Nancy Pelosi”. 

Celebra que l’atac estigués mal plane-

tres castellarencs amb 
vincle als Estats units i 
un politòleg reflexionen 
sobre el nou escenari 
polític nordamericà 
obert amb Joe Biden 

jat i fos caòtic: “Les vides dels senadors i 
congressistes corrien un perill de debò”. 
La gent de fora dels Estats Units –sosté 
Woodward– “sent pena en lloc d’admiració”. 

l’herència de trump

La investidura de Joe Biden ha tingut un gust 
agredolç per a Maribel Barberà:  “És un dia 
que hauria de ser de celebració,  però ha 
estat diferent, perquè el Capitoli s’ha tan-
cat i protegit per evitar que hi hagi violèn-
cia”, lamenta. 

El politòleg castellarenc Jordi Mas, ana-
litza l’impacte internacional de la victòria de 
Joe Biden: “Té una política exterior molt di-
ferent”. Assenyala que una de les grans dife-
rències que es pot notar, “amb un gran efec-
te”, és en l’àmbit del medi ambient, ja que el 
nou president fa “una aposta molt més àm-

plia per lluitar contra el canvi climàtic 
que no pas Trump”. Un segon punt de canvi 
serà en la relació amb les institucions inter-
nacionals: segons JordiMas, “Biden, en ge-
neral, és molt més multilateralista. Com 
Obama, creu que els Estats Units s’han 
d’obrir al món”. 

Woodward se sent alleugerit, després 
que la derrota de Trump hagi estat “con-
tundent i clara”. “Biden ha guanyat per 
més de 7 milions de vots populars i 74 
vots electorals, 306 a 232”. Va animar els 
seus fills a registrar-se per votar. A Caroli-
na del Nord, un dels estats més disputats. 
Pronostica que el govern de Biden té per 
endavant molta feina: “Hereta proble-
mes molt greus”.  I li tocarà corregir políti-
ques: “Farà un revés immediat de moltes 
de les bogeries que Trump va impleme-
tar i de mica en mica tornarà a establir 
cooperació i relacions de confiança amb 
els països aliats.  El seu objectiu princi-
pal és curar un país molt dividit”.  Enca-
ra que és possible que a davant es trobi un 
mur: “Tot el que intenti legislar tindrà 
l’oposició feroç dels republicans, només 
perquè és del partit contrari, no perquè 
la iniciativa pugui beneficiar el país i els 
ciutadans”.  Darrere de l’expresident, a més, 
encara hi ha un moviment que Woodward 
tem: “Trump només és un símptoma, una 
encarnació d’un moviment d’ultradreta 
encara molt actiu i perillós. S’estima que 
hi ha 50.000 persones disposades a llui-
tar amb violència per la seva ideologia”. 

En canvi, per a Marta Garcia, el líder 
demòcrata obre una escletxa al canvi, una 
nova etapa: “Per als demòcrates es viu amb 
il·lusió, amb ganes de canvi per exemple 
en les polítiques d’immigració, econòmi-
ques o relacions internacionals. Els sim-
patitzants republicans ho veuen amb es-
cepticisme  i amb incertesa. Tenen por que 
pugin els impostos i que s’adoptin políti-
ques de caràcter social democràtic, com 
la sanitat per a tothom”. 

L’advocada castellarenca afegeix fi-
nalment que “després d’una trajectòria 
erràtica i mesures populistes i polèmi-
ques com el mur de Mèxic,  les falses al-
legacions de frau, incitació a la violència 
i dos ‘impeachments’, el llegat de Trump 
és passar a la història com el pitjor pre-
sident dels EUA”. 

Marta garcía i Maribel Barberà, als estats Units. a baix, rodney Woodward i Jordi Mas, a castellar. || aRxiu
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Dos accidents en menys 
d’una setmana a la C-1415a
La carretera C-1415a és un dels 
punts negres que hi ha a la vila 
per la seva elevada sinistralitat. 
A més, té una peculiaritat que des 
de fa anys denuncien veïns de Can 
Font i Can Avellaneda: els nom-
brosos accidents de vehicles pe-
sants. Divendres passat es va tor-
nar a viure un sinistre d’aquestes 
característiques: cap a les 5.30 
hores de la matinada, un camió de 
gran tonatge (3.500 kg) va bolcar 
en un revolt d’aquesta carretera, 
a l’alçada de Can Riera, al terme 
municipal de Castellar del Vallès. 
El trànsit va quedar tallat durant 
força temps i es va haver d’obrir 
un pas alternatiu fent servir un sol 

carril mentre arribava una grua 
de gran tonatge que es va haver de 
desplaçar fins al lloc de l’accident 
per retirar el camió. Segons va in-
formar la policial local de Caste-
llar, el conductor va patir ferides 
lleus i va ser traslladat a l’Hospi-
tal Taulí de Sabadell. La matei-
xa carretera C-1415a va tornar a 
viure un altre accident, en aquest 
cas dilluns passat al matí. La po-
licia local va informar que la car-
retera va estar tallada durant una 
estona en els dos sentits per l’ac-
cident d’un turisme, sense ferits, 
produït molt a prop del trencall al 
castell de Clasquerí, al punt qui-
lomètric 26,5. || Redacció 

sUccessOs | tràNSIt

Nova convocatòria per sol·licitar 
ajuts a la mobilitat per estudiar
Els podran sol·licitar els joves nascuts entre el 1995 i el 2005 empadronats 
a castellar com a mínim 12 mesos abans de sol·licitar les subvencions

Diversos joves demanant l’ajut en  una convocatòria anterior. || cedida

aJUntaMent | EStuDIANtS

L’Ajuntament obrirà del 25 de gener al 
26 de febrer una nova convocatòria de 
subvencions a la mobilitat per als i les 
joves que es desplacin fora de Castellar 
per cursar estudis postobligatoris que 
no s’ofereixen al municipi.

La subvenció consisteix en un 
ajut econòmic que s’adreça a tots els i 
les alumnes que realitzin graus univer-
sitaris, cicles formatius de grau mitjà 
o superior o programes de formació i 
inserció a fora de Castellar. A més, per 
poder accedir a aquesta subvenció, cal-
drà haver nascut entre els anys 1995 i 
2005, inclosos, i estar empadronat a la 
vila com a mínim 12 mesos abans de fer-
ne la sol·licitud.

En el cas dels i les estudiants que 
s’hagin de desplaçar a Sabadell per cur-
sar els seus estudis, la quantia de la sub-
venció serà de 80 euros, mentre que si el 
desplaçament s’ha de realitzar a altres 
municipis, es concediran 105,20 euros 
als estudiants que compleixin els requi-
sits. Aquests imports corresponen a les 
tarifes d’una T-jove d’una i dues zones, 
respectivament, un títol per a joves me-
nors de 25 anys que es pot utilitzar de 
manera il·limitada durant 90 dies conse-
cutius. La concessió s’efectuarà mitjan-
çant un règim de competència no com-
petitiva, que significa que hi accediran 
totes les persones que presentin la sol-
licitud i que compleixin els requisits. El 
consistori destinarà enguany a aques-
ta subvenció un total de 70.000 euros.

Les sol·licituds dels ajuts es po-

dran formalitzar de forma telemàtica 
a la seu electrònica del web municipal 
(www.castellarvalles.cat/ajutstrans-
portjoves). Per fer-ho, caldrà disposar 
de certificat o identificació digital. Les 
persones que no en tinguin, poden ob-
tenir fàcilment l’idCAT Mòbil des de 
casa al web https://idcatmobil.seu.cat/.
Tota la informació relativa a aquesta 
subvenció es pot trobar al mateix l’en-
llaç del www.castellarvalles.cat/ajuts-
transportjoves.

En el curs 2018-2019, es van rebre 
861 sol·licituds rebudes, de les quals 675 

es van estimar favorablement, cosa que 
suposava una subvenció total de 120.400 
euros. D’una banda, 146 estudiants que 
es desplaçaven a Sabadell per cursar 
els seus estudis van rebre una subven-
ció de 100 euros cadascun, mentre que 
529 estudiants que tenen els seus res-
pectius centres d’estudi en altres muni-
cipis van percebre 200 euros cadascun. 
Un 30% dels estudiants que van perce-
bre els ajuts es desplaçaven a Barcelo-
na, un 23% a Bellaterra, un altre 22% a 
Sabadell, un 14% a Terrassa i un 6% a la 
resta del Vallès Occidental. || Redacció
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Dimarts passat, el Tribunal Superi-
or de Justícia de Catalunya va sus-
pendre de manera cautelar i provi-
sional el decret amb què el govern 
havia suspès les eleccions del 14 de 
febrer i que proposava tornar-les a 
convocar per al 30 de maig. Per tant, 
les eleccions es mantenen, de mo-
ment, el 14 de febrer.

El TSJC responia així a l’advo-
cat Josep Asensio, que va presentar 
un recurs a títol individual, i que havia 
demanat la suspensió immediata de 
la data del 30 de maig i mantenir la 
del 14 de febrer a través de mesures 
cautelaríssimes. El tribunal argu-
menta que, si no se suspèn el decret, 
els terminis portarien a una “situa-
ció pràcticament irreversible” que 
impediria fer les eleccions el 14 de fe-
brer i “es generaria una greu inse-
guretat jurídica per una retallada 
significativa dels terminis previs-
tos a la legislació”.

El veredicte final i la data de 
les eleccions se sabran quan el tri-

El tSJc deixa en suspens 
les eleccions al Parlament

sorteig dels integrants de les meses electorals, durant el ple extraordinari de dimarts.

bunal estudiï els altres recursos –
els presentats per Lliga Democràti-
ca, Impulso Ciudadano i Federalistes 
d’Esquerres– i es pronunciï definiti-
vament sobre el fons de la qüestió. La 
Fiscalia i el Govern de la Generalitat 
tenien temps fins ahir per presen-
tar les seves al·legacions i, llavors, 
el TSJC començarà a deliberar. La 
decisió, doncs, podria arribar a fi-

POlítica | ElEccIoNS

nals de setmana o la setmana que ve. 
El conseller d’Exteriors i Par-

ticipació, Bernat Solé, va reactivar 
temporalment el procediment i el dis-
positiu previstos per si se celebren 
les eleccions el 14 de febrer.  L’Ajun-
tament de Castellar va convocar di-
marts a les 18:30 amb caràcter urgent 
una sessió plenària per al sorteig de 
membres de mesa electoral.  

  redacció

Dijous passat, 14 de gener, unes 75 persones van donar sang la darrera jor-
nada de donació que va organitzar el Banc de Sang i de Teixits de Catalunya 
al Centre Excursionista de Castellar. Si bé 75 persones van acabant donant, 
en va haver 81 que es van apropar al local del CEC. Del total de donants, cinc 
persones van fer la seva primer donació. El Banc de Sang i Teixits calcula 
que la sang que es va recollir pot beneficiar uns 225 pacients.  || Redacció 

caMPanya | SANg

Via PÚBlica | cArrEr oSoNA

75 donants en la darrera visita 
del Banc de Sang i Teixits

L’Ajuntament de Castellar del Vallès porta a terme des de dimecres 
passat, i fins aquest divendres una actuació de senyalització horitzon-
tal al carrer d’Osona, amb l’objectiu de millorar la seguretat en la cir-
culació de vehicles i vianants en aquesta via i els seus encreuaments. 
Els treballs consistiran en la pintura d’una illeta central des de la cruï-
lla entre la carretera B-124 i fins a la cruïlla amb el carrer del Solsonès, 
amb refugis per als passos de vianants, per tal de donar més seguretat 
a les persones que volen creuar aquest carrer. L’aparcament en bateria 
actual al tram comprès entre els carrers del Solsonès i de la Garrotxa 
s’ordenarà i se senyalitzarà en bateria inversa, també com a millora de 
la seguretat. A més, amb l’objectiu de millorar la visibilitat dels vehicles 
que creuen el carrer d’Osona en direcció al nucli urbà des del carrer del 
Berguedà, s’habilitaran places d’aparcament per a motos a la primera 
de les places actuals situada al costat sud del carrer d’Osona, a la cruï-
lla amb el carrer del Berguedà.  || Redacció

Actuació de senyalització

BreUs
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Al desembre la formació polí-
tica Podem va realitzar una as-
semblea estatal telemàtica per 
renovar càrrecs. Si fins ara els 
responsables de les formacions 
s’anomenaven secretaris, a par-
tir d’ara passen a ser portaveus. 
És el cas del castellarenc d’origen 
cubà Humberto Carrero: “Ara 
passo a ser portaveu amb un 
equip dinamitzador que s’en-
carrega de promoure i infor-
mar de tot el que succeeix a 
Podem a Castellar”. L’equip di-
namitzador de Podem Castellar 
està format per Humberto Car-
rero com a portaveu; Carol Bai-
gol, que s’encarrega de la comu-
nicació i dels temes LGTBI; Mari 
Carmen Escobar, que és l’enllaç 
municipal i José González, com a 
responsable de finances. 

Carrero també ha estat es-
collit com a membre del consell 
ciutadà autonòmic de Catalunya. 
“La meva funció és transme-
tre al poble i a les bases el que 
estem fent. Ara, a més, dispo-
sem de noves eines per mante-
nir aquesta comunicació, que 
ens facilita molt la feina i ens 
permet més celeritat. El 30 de 

carrero repeteix com 
a portaveu de Podem 

PODeM | rENovAcIó

Humberto carrero, portaveu de Podem castellar. || c. d.

gener que ve tenim una altra as-
semblea telemàtica”. 

Un altre canvi que s’ha donat 
dins de l’organització de Podem té 
a veure amb els simpatitzants. Els 
inscrits passen a ser militants, un 
canvi, per a Carrero, molt positiu. 
“Això comporta més afinitat amb 
el partit, fidelitat i també respon-
sabilitat. Les quotes mensuals són 
a partir de 3 euros”. L’objectiu de 
l’equip castellarenc és incrementar 
la militància a Castellar . 

En Comú Podem es va presen-
tar a les eleccions municipals del 
26 de maig de 2019 amb Humberto 
Carrero de cap de llista. La forma-
ció castellarenca va aconseguir 438 
vots, un 3,53%, just per sota de Ciu-
tadans, que va aconseguir 731 vots i 
un regidor.

podem al govern central

Respecte el paper que està desenvo-
lupant Podem a la vicepresidència i al 
govern, Carrero considera que estan 
rebent molta pressió. “Tots els sec-
tors ens examinen minuciosament. 
PSOE i Unides Podem han d’anar 
alhora, no pots ser a la vicepresi-
dència i fer d’oposició”, ha opinat 
Carrero.  || c. dOmene 

Junts per Castellar insta tots els par-
tits amb representació al ple munici-
pal de l’Ajuntament a sumar esforços 
per encarar, des del consens, la ter-
cera onada de la pandèmia. El con-
sens polític a què es va  arribar com 
a consistori als inicis de la pandè-
mia “va permetre aprovar un pla 
de reactivació socioeconòmica, al 
mes de maig, que va dotar el mu-
nicipi d’algunes de les polítiques 
més prometedores del municipa-
lisme català, fruit del talent con-
junt de tots els grups amb repre-
sentació al ple de l’Ajuntament”, 
constata la formació en un comuni-
cat de premsa. 

Pau Castellví, portaveu de 
Junts per Castellar a l’Ajuntament 
de Castellar, afirma que , “en mo-
ments crítics com l’actual, enmig 
d’una tercera onada, és important 
posar la política al servei de les 
persones i reivindicar el consens 

Junts demana reactivar la taula de 
crisi municipal davant la 3a onada

construït entre tots a l’inici de la 
pandèmia per fer front al virus i a 
la crisi de manera efectiva”.

Entre altres iniciatives, Junts 
per Castellar aposta per tornar a 
convocar la taula de crisi amb els 
objectius d’avaluar les polítiques 
dutes a terme fins avui, moltes de 
les quals  van sorgir del consens del 
pla de reactivació socioeconòmi-
ca del mes de maig, “millorant-les 
quan sigui possible, i promoure 
totes aquelles noves mesures que 
ens permetin reactivar la nostra 
economia local com abans millor”. 
Castellví assegura que l’equip de go-
vern “comparteix aquest diagnòs-
tic de tornar a convocar la taula 
de crisi”. La taula de crisi es va re-
unir per darrer cop l’agost del 2020, 
després que la CUP manifestés la 
intenció de sortir-ne un mes abans, 
i “des d’aleshores hi havia la sen-
sació que la situació podria anar-
se estabilitzant i que la situació 
política es normalitzaria, però és 
urgent que la taula es torni a reu-

POlítica | PANDÈMIA

nir”, explica Castellví. 

pla de treball

Junts per Castellar presentarà la 
reactivació de la taula de crisi mu-
nicipal en format de moció al ple  
de gener –que se celebrarà el 26 de 
gener. També proposarà al ple dotar 
la taula de crisi d’un pla de treball 
inicial que aposti per una bateria de 
dotze mesures urgents que inclouen, 
d’entre d’altres, una línia d’ajuts per 
a aquelles famílies o individus que, en 
situació de vulnerabilitat, al·leguin 
no poder fer front als increments del 
preu de la llum i el gas, o la reducció 
de la pressió fiscal sobre les famílies, 
els autònoms i PIMEs. “El mateix 
equip de govern ens ha demanat 
més temps per poder implemen-
tar les mesures”, assegura Castell-
ví, que afegeix que el seu grup va re-
tirar de l’ordre del dia del ple del mes 
passat algunes d’aquestes mesures. 
“Preferim que s’apliquin les me-
sures, encara que sigui més tard”, 
conclou Castellví.

  redacció

+POlítica

Junts proposa una 
auditoria externa 
sobre la Policia local

Junts per Castellar proposarà una 
auditoria externa del cos de Policia 
Local, la creació d’un grup de 
treball conformat per tots els grups 
polítics de l’Ajuntament i represen-
tants del cos, i l’elaboració d’un pla 
d’actuació consensuat que adreci 
totes les problemàtiques del cos a 
cinc anys vista. Junts constata que 
al desembre dos terços dels agents 
de la Policia Local de Castellar van 

decidir manifestar-se, “denunciant 
la situació de desprotecció del 
municipi en matèria de seguretat 
que, segons manifestaven, seria 
conseqüència del fet que el 
cos tingui l’any 2021 el mateix 
nombre d’agents en plantilla 
que l’any 2009”, expliquen en un 
comunicat; “un fet no anecdòtic 
tenint en compte l’important 
increment de la població de 
Castellar en aquest període”. 
Des de Junts per Castellar “instem 
l’equip de govern a conjurar la 
voluntat i la cintura política per 
encarar de forma definitiva les 
mancances estructurals que pateix 
el cos. Aconseguir-ho requereix 
deixar d’apuntar contínuament cap 

a la Generalitat com la causa de 
tota escassedat per reconèixer la 
part que sí que podem solucionar 
des de Castellar, i assumir aquest 
paper des del consens amb la 
resta de forces polítiques”.
El portaveu de Junts per Castellar a 
l’Ajuntament, Pau Castellví, afirma 
que “estem disposats a assumir el 
rol que la responsabilitat del càrrec 
exigeix, per resoldre les problemàti-
ques estructurals de la Policia Local. 
Ho està l’equip de govern? Si és així, 
és indispensable construir les so-
lucions a aquestes problemàtiques 
des del consens”. La necessitat 
d’optar per un pla d’actuació a 5 
anys vista prové del pla d’ajustos 
vigent actualment.  || Redacció

Presentaran una moció amb una bateria de “dotze mesures urgents”
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felicitat llop durant la seva interbeció a l’aula dimarts passat.   || cedida

‘Bojos per la ciència’ tria una 
estudiant de l’Institut castellar
victòria Hernández participarà en el programa d’investigació
sobre el càncer de la la Fundació catalunya la Pedrera

la filòsofa castellarenca Felicitat llop 
va reflexionar sobre el totalitarisme 

l’estudiant de l’ins castellar, Victoria Hernández, en una imatge recent. || cedida

eDUcació | cIÈNcIA

Davant de les instruccions del De-
partament de Salut de la Generalitat 
de Catalunya, L’Aula d’Extensió Uni-
versitària es veu  obligada altre cop a 
suspendre temporalment les activi-
tats presencial fins a nou avís. Aques-
tes mesures són vigents a partir de la 
conferència programada pel dimarts 
passat La Junta de L’Aula garanteix 
la gravació de totes les conferències 
programades, sempre que el confe-
renciant s’hi avingui, i es podrà acce-
dir a aquests enregistraments a tra-
vés de la pàgina web aulacastellar.cat. 

La conferència programada i 
enregistrada el dimarts 19 de gener 
ha anat a càrrec de la filòsofa Feli-
citat Llop.  Llicenciada en Filosofia, 
Catedràtica de Filosofia d’Ensenya-
ment Secundari, també ha impartit 
formació de professorat de com im-
plementar la mediació. Així mateix 
dirigeix clubs de lectura filosòfica a 
Terrassa i a Castellar.

La conferència és una reflexió 
sobre el totalitarisme que portava 
per títol Repensar el totalitarisme amb 
Hannah Arendt. Davant la pregunta 
sobre si estem a les portes d’una so-
cietat totalitària a nivell global, Llop 
va recordar que amb la fi del nazis-

me i de l’stalinisme, les democràcies 
lliberals semblaven un antídot con-
tra aquesta aberració política, però 
en ple segles XX i XXI els règims to-
talitaris tornen a guanyar terreny a 
moltes parts del món i fa que les so-
cietats vagin fent passos enrere pel 
que fa a les llibertats i els drets civils. 
A través de la pensadora alemanya 
Hannah Arendt (1906-1975), Llop 
va anar desgranant les principals 
idees d’Arendt sobre els orígens del 
totalitarisme, diferenciant-los d’al-
tres règims.

Arendt sovint ha estat descrita 
com a filòsofa, però sempre va rebut-
jar aquesta categoria, considerant-se  
ella mateixa com una teòrica de la po-
lítica i un individu jueu del gènere fe-
mení. Arendt va defensar la implica-
ció política de tots els ciutadans de la 
societat, perquè creia i defensava que 
les persones amb pensament crític es 
troben a totes les capes socials. Grà-
cies al seu pensament independent, 
a la seva teoria sobre el totalitarisme 
i a la seva reivindicació de la discus-
sió política lliure, Arendt segueix te-
nint un paper central en els debats 
contemporanis sobre filosofia políti-
ca.   || aula d’exTensió univeRsiTàRia

l’Aula segueix, però 
amb format virtual

l’aUla | ActIvItAt

L’estudiant de 1r de batxillerat de 
l’INS Castellar, Victoria Hernán-
dez, ha estat seleccionada per par-
ticipar en el prestigiós programa 
de recerca i joves talents, Bojos per 
la ciència, que impulsa la Fundació 
Catalunya La Pedrera. 

Concretament, se sumarà a 
partir de dissabte que ve a l’equip 
d’estudiants que acompanyarà du-
rant dos semestres l’Institut de 
Recerca Biomèdica de Barcelona 
(IRB) i la Universitat de Barcelo-
na en una investigació relacionada 
amb el càncer. “Quan em vaig assa-
bentar, el primer que vaig fer és 
trucar la meva mare. Em fa mol-
tíssima il·lusió participar-hi, i sé 
que els meus pares n’estan molt 
orgullosos. Ha estat un procés 
molt difícil i molt intens”, expli-
ca la castellarenca.

De fet, moltes candidatures es 
queden pel camí. L’INS Castellar va 
proposar diversos estudiants, però 
només Victoria Hernández va ar-
ribar al final de procés de selecció. 
“Havies de presentar el teu expe-
dient acadèmic, cartes de presen-
tació en anglès i altres documents, 
abans d’arribar a les entrevistes 
finals, també en anglès. Em van 
preguntar per qüestions relacio-
nades amb la medicina, molt tèc-
niques, però me’n vaig sortir prou 
bé”, reconeix. A punt de fer-ne 17 a 
l’abril, l’estudiant castellarenca as-
segura que des de ben petita tenia 
clar que volia dedicar-se a la medi-
cina. “És vocacional. Des que tinc 
memòria he volgut ser metgessa, 
i si fos possible, cirurgiana”.

Així, a partir d’aquest cap de 
setmana començarà amb les clas-

ses teòriques –i causa de la Covid-
19, telemàtiques– que s’impartiran 
des de l’IRB, i en les pròximes set-
manes es programaran les sessi-
ons pràctiques a la universitat. “La 
medicina és la meva passió. Estic 
segura que serà una experiència 
molt enriquidora per al meu des-
envolupament personal. Encara 
no hem començat, però amb la 
resta d’estudiants del projecte de 
Biomedicina ens relacionen amb 
videotrucades. És una altra ma-
nera de fer contactes”, constata.

A banda del programa de Bio-
medicina, Bojos per la ciència també 
ofereix altres projectes per a joves 
talents en l’àmbit de la Supercom-
putació, Ciències de la Terra, Eco-
nomia, Noves Tecnologies, Matemà-
tiques, Química, Economia, Física, 
Bioquímica o Nutrició. L’objectiu 
d’aquesta iniciativa és estimular i 
fomentar les vocacions científiques 

i tecnològiques dels estudiants de 1r 
i 2n de batxillerat a través de cursos 
impartits per investigadors en cen-
tres de recerca de referència de Ca-
talunya. “D’aquesta manera poden 
experimentar com es treballa en 
un centre de recerca internacio-
nal, fet que els permetrà guanyar 
experiència pràctica en les últi-
mes metodologies d’avantguarda, 
així com posicionar-se per a una 
possible carrera professional dins 
la branca científica o tecnològica 
que hagin escollit”, concreten des 
de l’organització. 

A més, una altra de les qüesti-
ons que s’abordaran al programa de 
recerca i formació és  la divulgació 
científica. “Els participants també 
aprendran a presentar i comu-
nicar la ciència, tot fomentant el 
rigor i l’esperit crític que reque-
reix la recerca”, afegeixen des de 
la Fundació La Pedrera.  

 rocío gómez
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la guspira posa a la venda el cD 
i el llibre editats per la Marató

L’associació cultural La  Guspira ha 
començat la darrera iniciativa per La 
Marató de TV3 del 2020 per la lluita 
contra la Covid-19. Es tracta del lli-
bre Mirades i el CD Batecs, protago-
nitzats per veïns de Castellar. És una 
venda solidària d’un lot format pel lli-
bre i el CD amb donatius de mínim 
de 20 euros.

Per tal de fer la reserva del lot 
de Mirades i Batecs cal posar-se en 
contacte amb l’entitat a través de 
les xarxes socials amb el perfil de 
La Guspira de Castellar, o del cor-
reu electrònic info@laguspiracas-
tellar.cat.

Mirades: literatura en temps de 
pandèmia és el treball d’escriptors i 
poetes d’arreu del Vallès en què es 
recopilen petits relats i poemes que 
tracten sobre la Covid-19 i les seves 
conseqüències. Reflecteixen una re-
alitat que ha afectat tota la pobla-
ció, però que ha estat viscuda  de 
maneres diverses. A la publicació 
es recullen sentiments, reflexions 

i vivències de diversos escriptors, 
escriptores, poetes i poetesses com 
Miquel Desclot, Marina Antúnez, 
Josep Checa, Òscar Rocabert, Su-
sanna Pérez Civit, Yolanda Gutiér-
rez, Jaume Baigual i Rusiñol, Natà-
lia Cerezo, Josefina Llauradó, David 
Vila i Ros, Lluïsa Cladelles, Víctor 
Valls, Ramon Alberch i Fugueras i 
Mónica Baños. 

  redacció

entitats |  SolIDArItAt

D’alta banda, Batecs: música en 
temps de pandèmia, és el resultat de 
la fusió d’estils de músics castella-
rencs, que han compost, de manera 
conjunta, una tema que han titulat 
‘Una llum en la foscor’. “Aquest és 
el reflex de la situació que, malau-
radament, ens ha tocat viure. La 
cançó és una interpretació del pro-
cés que hem hagut de passar arran 
de la pandèmia i conclou mirant al 
futur”, expliquen des de l’entitat.  Els 
músics que hi han col·laborat són Els 
Collons del Pare Rababa, amb Oriol 
Prat (veu) i Jordi Jové (guitarra); Ca-
nòlich Prats (violí); Sebastià Soley 
(piano), i Anna Mullor (veu). 

A més de l’edició del CD i el lli-
bre, La Guspira també ha col·laborat 
amb La Marató amb la iniciativa ‘La 
Marató amb el canvi’ en què es feia 
una crida solidària a través d’unes 
guardioles repartides 36 comerços 
locals i que va aconseguir recaptar 
405 euros. La Guspira ha format part, 
juntament amb altres entitats caste-
llarenques, de la iniciativa de les pol-
seres solidàries repartides, de nou, 
pels comerços.  

Maite escribano, propietària de el Baratet, en un dels camerinos del programa. ||cedida

MODa | tElEvISIó

El Baratet 
‘vesteix  
Aruseros’
Fa uns anys, aquesta administrativa 
comptable de formació va decidir 
fer un gir professional i dedicar-se 
a allò que realment l’apassionava: 
la moda. Maite Escribano va obrir 
la botiga El Baratet i quasi paral-
lelament va iniciar la col·laboració 
amb els estilismes de les tertulia-
nes del programa Arucitys, el pro-

grama que Alfons Arús presenta-
va a 8TV. Ara, el matinal televisiu 
ha canviat de nom i d’emissora –
Aruseros a La Sexta–, però la roba 
d’El Baratet continua present en 
els camerinos del programa. La 
botiga castellarenca va començar 
a col·laborar amb petites peces, 
però amb el temps, i a mesura que 
coneixia l’estil de cadascuna de 
les noies que hi intervenen, va co-
mençar a aportar més roba i looks: 
“Gaudeixo molt amb aquestes col-
laboracions i no m’hi dedico més 
perquè tinc molta feina amb la 
botiga. L’estilista d’Aruseros tre-
balla amb moltíssimes marques i 
botigues, i una d’elles soc jo”, ex-
plica Escribano. Aquest vincle per 

a El Baratet suposa molta visibili-
tat: “A banda de l’aprenentatge, 
m’aporta molta publicitat. Cada 
vegada que les col·laboradores del 
programa m’etiqueten a les xar-
xes amb la roba de la botiga gua-
nyo seguidors, i em fan coman-
des de peces que veuen”. La Maite 
troba a faltar anar de tant en tant 
als estudis de gravació: “Abans de 
la pandèmia hi anava sovint, els 
portava jo mateixa la roba, però 
ara, per precaució, els la envio”. 
La indumentària de El Baratet ha 
anat més enllà d’Aruseros: “Algunes 
noies que treballen en altres pro-
grames com Laura Fa ha portat 
la meva roba a Sálvame o a Caza-
mariposas”.  ||  c. dOmene

sOliDaritat | rEcAPtAcIó

Catorze entitats de Castellar del 
Vallès han recaptat 4.844 euros 
per a La Marató de TV3, dedica-
da enguany a la investigació de la 
Covid-19, a través d’aportacions 
pròpies i d’una iniciativa que con-
sistia en la venda de polseres, que 
es podien trobar a 83 comerços 
locals. Una de les entitats parti-
cipants, l’ADF, va exercir d’orga-
nitzadora: “Cadascuna de les 14 
entitats ens vam encarregar de 
portar les polseres a uns comer-
ços i recollir-les. Després cada 
entitat, pel seu compte, va inten-
tar fer una activitat i les que van 
poder, a més, van fer una aporta-
ció pròpia”, assegura el president 
de l’ADF, Pepe Casajuana.  

La situació no ha permès que 

Les polseres de la Marató 
recapten 4.800 euros

rat cucurull, presidenta de la guspira

aquest any les entitats poguessin or-
ganitzar una proposta presencial 
conjunta, però les entitats es donen 
per satisfetes:  “Amb la situació que 
teníem, sense poder reunir gent, 
no ens esperàvem recaptar gai-
rebé el mateix que l’any passat, 
100 euros menys. Estem molt con-
tents”. L’ADF, Acció Musical Caste-
llar, L’Aula d’Extensió Universitària, 
Ball de Bastons, Banda i Majorettes, el 
Centre Excursionista, el Club Tennis 
Castellar, Comerç Castellar, la Coral 
Xiribec, la UE Castellar, La Guspira, 
Colònies i Esplai Xiribec, Suma Cas-
tellar i el Grup Il·lusió han promogut 
aquest nou format. Les polseres es 
podien adquirir als comerços parti-
cipants, que s’identificaven amb el 
cartell de La Marató.  || c. d.
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ui hagi entrat darre-
rament a la Biblioteca 
Municipal Antoni Tort 
s’haurà adonat que, a la 
paret lateral dreta, s’hi 
ha instal·lat un enorme 

mural amb il·lustracions. Es tracta 
d’un treball realitzat per la Unitat 
d’Imatge de l’Ajuntament a petició 
del servei municipal. “Un cop van 
finalitzar les obres, l’any 2019, es 
va veure convenient omplir aque-
lla paret enorme”. Amb l’objectiu 
de donar-hi vida, es va pensar en 
una solució que s’adeqüés, alhora, 
a l’espai infantil on s’ubica la paret.  
“Vaig començar a donar-hi voltes”, 
diu Carles Martínez, el dissenyador 
municipal que s’ha encarregat del 
projecte.  Una de les primeres idees 
a què va donar forma va ser en clau 
tipogràfica. “Per la meva professió, 
d’entrada vaig pensar de posar-hi 
lletres, amb tipografies diferents, 
perquè m’imaginava la biblioteca 
com un lloc on hi ha llibres, i els lli-
bres tenen lletres”. Un cop finalit-
zada la proposta, el mateix Martínez 
no ho va veure clar.  

La segona opció va ser fer una 
proposta d’il·lustracions de diversos 
personatges de l’imaginari infantil: 
la Caputxeta, els tres porquets, etc, 
però hi havia alguna cosa en la pro-
posta que tampoc acabava d’encaixar 
amb el propòsit de Martínez.

Després d’una pausa, va veure 
clar que a la biblioteca no només hi 
ha personatges de contes sinó que, 
al capdavall, “una biblioteca és un 
espai on hi cap tot, és el primer In-
ternet”. Allà hi ha història, literatu-
ra, ciència, personatges reals i inven-
tats, biografies, escriptors... Amb 
aquesta reflexió de punt de partida, 
Martínez va voler que el mural fos 
“un mirall del que és la bibliote-
ca”. I així va anar rumiant en per-
sonatges que poguessin explicar la 
nostra història, perquè fos una fi-
nestra al coneixement. 

Al mural, s’hi ha incorporat més 
d’un centenar de personatges, entre 
els quals podem distingir Picasso; 
Van Gogh; Dalí; Frida Kahlo; astro-
nautes com Neil Armstrong i Iuri Ga-
garin; Lucy, el primer homínid; Laika, 
el gos enviat a l’espai; personatges de 
ficció com el Patufet; el Camús del Ca-
vall Fort; la Caputxeta; Moby Dick i el 
seu creador Herman Melville; Roser 
Capdevila, la creadora de les Tres Bes-
sones; Jules Verne; Steve Jobs; etc.

I Woody Allen, Quentin Taran-
tino, formacions musicals i músics 
com Mozart, Queen, George Micha-
el, Michael Jackson, Albert Pla, Ro-
salía, així com filòsofs com Aristòtil 
i Plató, Hipàtia d’Alexandria, Jane 
Goodall, l’aviadora Amelia Earhart, 
l’escriptora Mercè Rodoreda,  entre 
d’altres. “La majoria estan agrupats 
per temàtiques, però no sempre és 
fàcil trobar el nexe”, diu Martínez. 

Al centre també hi ha dibuixats 
els quatre bibliotecaris, fent un reco-
neixement a la seva feina. Per tant, hi 
podrem descobrir Carme Muñoz, Teia 
Sabater, Mònica Mimó i David Santos. 

El sentit del mural és que no 
només sigui una cosa decorativa, 
“sinó que sigui interactiu”. En 
aquest sentit, la voluntat és que les 

una paret plena
de coneixement

la interacció dels infants amb el nou mural és una una de les activitats que permet la nova paret durant la visita a la Biblioteca antoni tort.  || q. pasqual

l’Ajuntament ha presentat un gran mural a la Biblioteca Antoni 
tort amb il·lustracions de personatges que formen part del 
nostre imaginari col·lectiu i de la història del coneixement

MUral | BIBlIotEcA  MuNIcIPAl

  Marina antúnez

escoles puguin visitar-lo i treballar-hi 
a través de diverses activitats i, de fet, 
ja s’han començat a programar aques-
tes visites escolars. 

les il·lustracions

El mural està fet amb dibuixos molt 
simples, esquemàtics, fets en un pri-
mer moment amb llapis i després, 
passats al paper amb pinzell, i de 
color negre. S’hi combinen taques 
de color, proporcionalment repar-
tides per tota la paret, “per fer-los 
més atractius”. 

Han estat simplificats i ajus-
tats per R. Montero, dissenyador i il-
lustrador que ha col·laborat de forma 
desinteressada amb Martínez per 
donar forma i uniformitat al mural. 
La plasmació de les il·lustracions a 
la paret s’ha fet amb vinil de tall, en-
ganxat directament a la paret. 

No s’ha buscat la paritat per-
què, malauradament, la història ha 
estat escrita majoritàriamanet pels 
homes “i es tractava d’il·lustrar uns 
personatges que la gent fàcilment 
pogués reconèixer”. 

No es descarta que, amb el 
temps, es puguin anar incorporant 
nous personatges. 

S’editarà un llibret amb 
alguns dels personatges 
per aconseguir que vagi 
més enllà d’aquesta paret, 
que surti de la biblioteca i 
que arribi a tothom. 
 
carme Muñoz 
directora de la biblioteca 

El sentit del mural és 
que no només sigui una 
cosa decorativa, sinó que 
sigui interactiu, amb la 
voluntat que les escoles hi 
puguin treballar. 
 
Joana Borrego 
Regidora de comunicació

Vol ser un mirall del que és 
una biblioteca, un espai on hi 
cap tot, és el primer Internet, 
hi ha història, literatura, 
ciència, personatges de ficció 
i reals, biografies, etc. 
 
carles Martínez calveras 
cap d’imatge de l’ajuntament

” ” ”

“ “ “

monogràficbiblioteca municipal
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l mural  que s’ha estre-
nat a la Biblioteca Mu-
nicipal Antoni Tort 
compta amb més d’un 
centenar de personat-

ges de totes les èpoques. Alguns, 
extrets de la ficció literària infantil 
i per a adults, d’altres, són perso-
natges històrics, científics, escrip-
tors, filòsofs, músics, pintors, inven-
tors, etc. “Serà molt interactiu, no 
només per anar a mirar-lo, sinó 
també per conèixer els personat-
ges”, diu Joana Borrego, regidora 
de Cultura de l’Ajuntament de Cas-
tellar. Afegeix que aquest mural “és 
la cirereta a les obres que es van 
fer a l’equipament”. 

En aquest sentit, per al mural 
s’han escollit perfils que “donaran 
molt de joc per fer moltes coses i 
preparar activitats per a les esco-
les”, apunta Carme Muñoz, directo-
ra de la Biblioteca Municipal Antoni 
Tort. Ja s’han iniciat les visites es-
colars i també es preveuen fer “ac-

tivitats pròpiament de la biblio-
teca relacionades amb el mural”. 

Una altra de les novetats serà 
la creació d’un llibre on s’inclouran 
les diverses biografies d’alguns dels 
personatges que apareixen al mural. 
“Són molts personatges i no s’hi 
podran posar tots, però sí els més 
representatius”, afegeix Muñoz. En 
tot cas, “no són tots els personatges 
que voldríem del coneixement del 
món, és clar”, conclou la directora.

El llibret donarà a entendre 
què es pretén amb aquesta paret, 
que és decorativa però també fun-
cional. Cada usuari podrà reconèi-
xer-hi alguns personatges, “però 
segur que n’hi ha d’altres que 
no reconeixerà”. Amb el volum 
es podrà buscar informació sobre 
aquests personatges i saber “per 
què són en aquesta paret”.  

El llibre es podrà consultar a 
la biblioteca i els centres escolars 
també podran comptar amb exempe-
lars. “Es tracta que vagi més enllà 

Missatge

isaac asimov

“No és només una biblioteca, és 
una nau espacial que et portarà als 
punts més llunyans de l’univers, una 
màquina del temps que et portarà 
al passat llunyà i al llunyà futur, un 
mestre que sap més que cap ésser 
humà, un amic que et divertirà i et 
consolarà i, sobretot, una sortida 
a una vida millor, més feliç i més 
útil”, Isaac Asimov. Aquesta és la 
frase que, al centre del mural, es pot 
llegir a la Biblioteca d’aquest prolífic 
escriptor i divulgador científic rus. 
Amb aquest fragment, els creadors 
del mural volen expressar el sentit 
d’aquest, que serveix per explicar  
com en una biblioteca s’hi obre una 
finestra al món del coneixement, 
de la imaginació, de la reflexió, de 

la diversió i de l’entreteniment. A la 
Biblioteca hi ha una quantitat enorme 
de documents a què podem recórrer. 
El mural interactua amb l’usuari a  tra-
vés de les il·lustracions de  personat-
ges tan diversos com Pau Casals, el 
Quixot, Charles Chaplin, Tintín, Marie 
Curie, el Soldadet de Plom, Leonardo 
da Vinci, Frankenstein, Mary Shelley, 
Virginia Woolf, Tirant lo Blanc,  el 
Petit Príncep, Leonard Cohen, Mickey  
Mouse, Gandhi, etc, el mural mostra 
una petita part del que ha estat fins 
avui la història de la humanitat. 
En aquest sentit, no es descarta 
que cada any s’hi puguin anar 
incoporant més personatges, tot i 
que les limitacions físiques de l’espai 
faran que això quedi també acotat. 
El mural de la Biblioteca serà útil 
tant per als infants com per als 
adults, tothom, qui més, qui menys, 
podrà descobrir-hi personatges 
que no coneixia i en podrà saber 
alguns dels seus secrets. 

es plasmen a la 
paret lateral de 
la sala infantil 

de la Biblioteca

PersOnatges

+100

biblioteca municipalmonogràfic
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d’aquesta paret, que surti de la bi-
blioteca i que arribi a tothom”.

L’any 2019, l’Ajuntament de 
Castellar del Vallès va dur a terme 
unes obres integrals de reforma 
de la Biblioteca Municipal Antoni 
Tort amb l’objectiu de millorar la 
il·luminació, l’acústica, la senyalit-
zació i el mobiliari de l’equipament, 
que mostraven certes deficiències. 

Els treballs van comportar el 
tancament de l’edifici del carrer de 
Sala Boadella durant diversos mesos, 
amb totes les dificultats que això va 
comportar, tant per als usuaris com 
per als responsables de l’equipament.

Per atenuar les mancances que 
suposava el tancament, la Bibliote-
ca va oferir alternativament els ser-
veis de devolució de préstec i de lec-
tura de premsa diària a l’Espai Sales 
d’El Mirador. El tancament també va 
afectar les activitats com l’Hora del 
Conte, que es van traslladar a l’inte-
rior de Cal Calissó, i els clubs de lec-
tura i el taller de salut mental, que es 

van dur a terme a la Ludoteca Mu-
nicipal de Les 3 Moreres.

Entre altres actuacions, es va 
canviar el fals sostre del primer pis 
de l’edifici, fet que va permetre mi-
llorar-ne l’acústica. També es va mi-
llorar l’accés a la maquinària situada 
entre el cel ras i la coberta.

Pel que fa a la planta soterra-
ni, s’hi va habilitar una nova sorti-
da d’emergència i es van reformar 
els magatzems per tal d’optimitzar 
l’espai. A més, es van renovar els 
llums  d’aquesta planta, que ara són 
de baix consum.

Els treballs també van incloure 
la renovació de part del mobiliari i la 
millora de la senyalització. En aquest 
sentit, es van fer diversos canvis de 
distribució per tal d’adequar l’equi-
pament a les necessitats actuals de 
les persones usuàries. 

Amb la incorporació del mural, 
la biblioteca canvia definitivament 
de cara, tant estèticament com fun-
cional.   || m. a.

biblioteca municipal monogràfic

Paret biblioteca
fem_castellar

VíDeOs

La Unitat d’Imatge de l’Ajuntament va 
enregistrar en un vídeo ‘time-lapse’ la 
col·locació del mural a la paret de la 
Biblioteca Municipal, una tasca que va 
durar dos dies sencers. Les il·lustracions 
ocupen un espai de 9,15  m x 4,15 m de 
la paret lateral esquerra de la Biblioteca, 
tenint en compte que no hi pot haver 
mural a la part on s’ubica el mobiliari. La 
projecció es pot veure al canal d’Insta-
gram de @femcastellar i seleccionant 
els QR del peu d’aquesta pàgina.

t’agradaria veure com 
es va col·locar el mural?
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opiniópodeu escriure les vostres cartes a lactual@castellarvalles.cat. deixeu nom, cognom, número de telèfon 
i número del dni. màxim 20 línies. les cartes de més extensió poden ser extractades.els escrits es publi-
caran per estricte ordre d’arribada. les opinions han de ser respectuoses amb les persones i institucions.

l primer quadre és 
com el primer petó 
d’amor.
Per maldestres que 
hàgim estat llavors, 

els primers sempre seran ben re-
cordats i ben guardats al nostre 
racó dels trastos emocionals. Per 
moltes vegades que l’endrecem i en 
fem neteja, mai ens desprendrem 
d’aquella peça iniciàtica.
El primer quadre es fa amb la il-
lusió d’emprendre quelcom desit-
jat i al mateix temps temut, per la 
manca d’experiència i, per tant, 
manca de seguretat. 
Però ens hi aventurem i els fem. 
Ambdós els fem amb els ulls mig 
aclucats, tot esperant que apare-
gui el geni de la làmpada que, tot 
sigui dit,  quasi mai té cobertura en 
aquells crítics moments.
Amb el primer quadre ho volem dir 
tot, és com una explosió d’eufòria, 
però ens  trobem que quan tot just 
tenim els pinzells a les mans, no 
sabem com dir-ho. El cap ens bull, 
tot sembla que està a punt però no 
caiem per on hem de començar. Ja 
hem escollit un tema, ara cal deter-
minar el punt de vista i l’enquadra-
ment.  De mica en mica anem situ-
ant línies de referència seguides de 
les línies de força, i anem aconse-
guint tota una estructura visual que 
ens sembla acceptablement sòlida. 

  Primeres pinzellades. || JOan mundeT

El primer quadre

E PlaÇa MaJOr

MiQUel raMOs
Pintor

El primer quadre 

es fa amb la il·lusió 

d’emprendre 

quelcom desitjat i al 

mateix temps temut

Corregim proporcions, modifiquem 
o eliminen alguns elements que in-
terfereixen  la composició i ens dis-
posem a abordar la fase següent.
Amb els colors ben ordenats a la 
paleta ara ja és el moment d’apli-
car-los. Sobre la marxa ens anirem 
sorprenent dels resultats obtinguts 
amb aquelles improvisades mescles 
que haurem emprès de forma in-
tuïtiva, i amb què empastifarem el 

llenç amb orgullosa decisió. També 
sobre la marxa, caurem en la con-
veniència de tapar o retirar alguns 
d’aquells colors que ens havien en-
lluernat en un principi i que ara, al 
costat dels altres, no semblen tan 
meravellosos, i resulta que més 
aviat es barallen entre ells.
Amb tot això, romandrem immer-
sos en una mena d’estat semioníric. 
Anirem afegint més i més pinzella-

des amb la innocent pretensió de fer 
una captivadora obra d’art, com si 
aquesta només depengués de la in-
sistència i l’acumulació de material.
No sabíem com començar i ara el 
que és difícil és com acabar. 
Com el primer petó.
Segur que l’obra d’art s’haurà de 
fer esperar, però per a nosaltres 
sempre haurà estat una experièn-
cia altament preuada.                                                                            

Amb alegria, complaença, satisfac-
ció i sentiments de nostàlgia vam ale-
grar-nos molts castellarencs de certa 
edat del retorn de l’Estevet al nostre 
poble i més amb la inspirada figura, 
aquesta vegada de bronze, de la nos-
tra volguda artista Mar Hernández.
Sense pensant-nos-ho gaire, ràpida-
ment els vells records retornaven al 
nostre pensament sobre el com, el 
perquè, el motiu, el quan... d’aquell pri-
mer Estevet. Evocant aquella frase de 
Winston Churchill que “qui oblida el 
seu passat no té futur” ens vam posar 
a treballar a fi d’esbrinar els orígens de 
tot plegat i a buscar en una de les col-
leccions del setmanari Forja,que per 
sort encara conserven molts castella-
rencs i castellarenques, a fi d’esbrinar 
els orígens de tot plegat. 
Evidentment com molt bé indica L’Ac-
tual del 8 al 14 de gener d’enguany, l’es-
tatueta es va col·locar l’any 1969, con-
cretament al mes de juny, però el motiu 
ve d’uns mesos enrere. Sembla ser que 
en el mes d’abril del mateix any, qual 
l’alcalde era el Dr. Llorenç Casas Wehr-
li, segons diu Forja, s’inaugurava la re-
modelació, venint de Sabadell, de l’en-
trada al poble pels Pedrissos, per cert 
amb el primer rètol que deia “centro 
ciudad” i al mateix temps a la zona on 

L’Estevet

 romàntics del setmanari forja tenia i encara té la terminal La Valle-
sana s’estrenava “un tortell, una coro-
na o un pastisset” a fi que cotxes i Va-
llesana donessin la volta. 
És a dir, el fins llavors poble i ja ciu-
tat de Castellar, inventava la primera 
mini rotonda per a la millor circulació. 
Així com la nova entrada va agradar, 
la illeta de La Vallesana no va plaure 
gairebé ningú. El firmant de la notícia, 
Jordi, pseudònim d’Antoni Maria Cas-
tells, un dels fundadors del setmanari 
Forja, no va voler criticar el fet, ja que 
va sentir rumors de que, en poc temps, 
s’hi pensava posar una estatueta o fi-
gura decorativa. I sense tenir-ne con-
firmació, sembla ser que la figura es 
va comprar a la veïna Caldes, a la co-
neguda Terrisseria, situada al carrer 
Homs, núm. 65. Llavors sí, el mes d’oc-
tubre de l’any 1969, el nº 1141 del setma-
nari Forja àmpliament comenta la col-
locació de l’Estevet a la petita rotonda 
del lloc denominat La Vallesana, amb 
opinions, segons es diu, per a tots els 
gustos: “que si ridícula, petita, de mal 
gust...” i fins i tot sentencien que “A 
Castellar tenim gust de senyor i but-
xaca de pobre”.  Però el que volem és 
referir-nos essencialment al motiu del 
nom, que el trobem en el propi comen-
tari de l’avi Castells, o sigui el Jordi, per 
tant Antoni Maria Castells: “En fi, els 
comentaris per al petit vailet de davant 
La Vallesana, que també podríem ba-
tejar amb el nom d’Estevet, han anat a 
dojo, com sol dir-se, pel broc gros, però 
com que ens hi anirem acostumant a 

veure’l tot grassonet i simpaticot, ja 
passaran les ganes a tothom de dir-li la 
seva...”. Per tant, el va batejar l’avi Cas-
tells. Curiosament un paràgraf més 
avall en prediu el final escrivint: “No 
cal dir que desitgem a l’Estevet que 
la seva estada entre nosaltres li sigui 
agradosa, no diem duradora, per no 
molestar els qui no senten per ell cap 
simpatia i, sincerament, no voldríem 
pas que li passés el que li va passar a 
la Sireneta, la bella i popular estàtua 
de Copenhaguen que uns gamberros 
van decapitar i llençar al mar la seva 
simpàtica testa”. 
Més o menys això va passar amb l’Es-
tevet, encara que no va ser una gam-
berrada, sinó un cotxe, que el va des-
trossar quan hi va topar, a primers 
d’octubre del 1990.  Una altra contro-
vèrsia va ser la de la seva il·luminació 
vermellosa.  En definitiva, trobem en-
certadíssima la moderna reposició del 
sempre simpàtic i històric Estevet i 
per la nostra part simplement hem 
volgut aportar-hi les vivències i els 
records que poden aportar els escrits 
de l’enyorat setmanari Forja. Llàstima 
del maleït coronavirus, que va fer poc 
visible i poc popular la seva nova inau-
guració el dia 26, diada de Sant Este-
ve, patró de Castellar. 
Els nostàlgics de Castellar i del set-
manari Forja podríem haver aportat 
més puntual informació i fins i tot, com 
en millors temps, amb una audició de 
sardanes, podríem haver-hi ballat la 
sardana de Carles Rovira L’Estevet.

Ens ha deixat el Rafa, un amic 
de tots! Molt participatiu, im-
plicat en la majoria d’activitats 
que es realitzen al Club Social. 
Un home ponderat, seriós, 
atent, disposat a ajudar, sempre 
hi era, sempre es podia comp-
tar amb ell, com es responsa-
bilitzava de les feines a realit-
zar i de donar un cop de mà als 
companys!
Des de la seva incorporació, la 
seva presència va anar en crei-
xement; podem dir que es tro-
bava a gust entre els amics. I 
tots nosaltres, a mesura que 
el vam anar coneixent, li vam 
poder anar demostrant una es-
tima que ara, de cop, no sabem 
on adreçar. 
El trobarem molt a faltar, en el 
Club Obert, en la Coral Pas a 
Pas, al Swing, a l’Hort, al Ioga; la 
seva presència en totes aques-
tes activitats va ser constant. 
Ara ens deixa un buit que triga-
rem a acceptar. 
Només ens queda compartir 
amb la seva família el dolor de 
la pèrdua i desitjar-los que junts 
com han estat fins ara, puguin 
superar la seva absència.

Comiat

 suport castellar salut Mental

Quiero dormir y soñar, 
porque cuando sueño estoy con-
tigo, te siento a mi lado, veo tu 
cara iluminada de felicidad, sien-
to tu voz, tus besos y tus abrazos. 

Quiero dormir y soñar. 

Te veo pintando tus rosas, re-
gando el jardín, paseando con 
nosotras y feliz con tus amigos.

Quiero dormir y soñar. 

Para verte tocar  tu guitarra y 
bailar juntos. 

Por eso no quiero despertar ya 
que a tu lado soy feliz. 

Feliz viaje papá, y descansa en 
paz que te lo mereces.

Eres nuestro ángel en el cielo, 
te queremos!!

Agradecer a la Residencia Nord 
Egara por hacer posible tu fe-
licidad en los últimos años de 
tu vida. 

 Gracias, Papa! 

 cristina y Maribel
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 núria raspall *

Josep Mnael Martí sauri *  Pau castellví *

 anna Margalef*

egur que molts de vos-
altres, en moments de-
terminats, heu tingut la 
necessitat de fer algu-
na cosa per ajudar els 
altres, de col·laborar 

sense esperar res a canvi, d’aportar el 
vostre granet de sorra per fer que les 
persones del vostre voltant, els vos-
tres veïns o gent a qui ni tan sols co-
neixeu, es beneficiïn d’alguna manera 
de les vostres accions o coneixements. 
Actuar de forma altruista, perquè sí, 
perquè sabeu que esteu ajudant algú, 
és una sensació que a la majoria ens 
omple i que ens satisfà molt.
Per això, hi ha qui col·labora en cam-
panyes de recollida de roba o de dis-
tribució d’aliments, hi ha qui es fa vo-
luntari per replantar arbres en zones 
especials o qui destina el seu temps a 
fer companyia a les persones que es 
estan soles... Jo soc donant de sang. I 
no sé si sabeu que, cada dia, es neces-
siten més de 1.000 donacions per aten-
dre a totes les persones que necessi-
ten sang a Catalunya, que la sang és un 
element biològic que caduca, (d’aquí 
que les donacions s’hagin de fer de 
manera regular) o que quan aquesta 
arriba al Banc de Sang, és separada 
en glòbuls vermells, plasma i plaque-
tes i que, per tant, amb una sola do-
nació, cadascun de nosaltres podem 
ajudar fins a tres persones!
Crec que és important saber que, ha-

astellar pateix un se-
guit de mancances i rep-
tes de gran importància 
que no es poden solven-
tar sense consensos de 

poble i una actitud inclusiva per part 
de l’equip de govern. L’Actual d’aques-
ta setmana inclou dues de les nostres 
propostes a l’equip de govern i a la 
resta de grups de l’oposició, que van 
en aquest sentit. 
Per un cantó, proposem encarar la ter-
cera onada de la pandèmia des del con-
sens, recuperant la taula de crisi que va 
permetre que el mes de maig del 2020 
aprovéssim un Pla de Reactivació So-
cioeconòmica que ha donat forma a la 
resposta de Castellar a les crisis sani-
tària, social i econòmica que estem vi-
vint. Des de Junts hi vam aportar una 
vintena de propostes. Cada grup va fer-
hi les seves. Cal que entre tots avalu-
em les mesures portades a terme fins 
la data per millorar-les i que n’elabo-
rem de noves.
Per l’altre, proposem fer front als rep-
tes estructurals als que s’enfronta la 
nostra Policia Local, reptes que han 
estat sortint als principals mitjans de 
comunicació del país des de la mobi-
lització de gran part de la plantilla a fi-
nals de l’any passat, a través d’un grup 
de treball compost per tots els grups, 
d’una auditoria externa que perme-
ti esclarir la situació i d’un pla d’actu-
ació consensuat, a 5 anys vista (i que 
per tant començaria aquest mandat i 
acabaria el proper mandat). Algunes 
de les mancances que afronta el cos, 
com ara la manca d’agents, no es po-
dran solventar fins que el pla d’ajustos 
vigent, que limita la capacitat de con-
tractació de l’Ajuntament, hagi arribat 
al seu fi en els propers anys. Per això 
és tan important que l’Ajuntament 
disposi d’una estratègia consensua-
da per un màxim de forces polítiques 
amb representació al ple; perquè amb 
independència de quines siguin les ma-
jories del ple el proper mandat (2023-
2027), el pla d’actuació al que s’arribi 
segueixi en peu i amb ple suport d’una 
majoria del ple.
A mode de reflexió final, comparteixo 
amb vosaltres unes paraules que el nou 

Amb bona perspectiva, avui m’atre-
veixo a dir el que penso fa anys. Dono 
per suposat que tothom sap que enca-
ra són uns privilegiats amb drets es-
pecials, però no els intocables d’ales-
hores. Acabàvem de convertir-nos 
en estat democràtic. Vaig aterrar 
al poble com a mestre. Venia de la 
universitat, on no es sentia parlar 
d’aquest tema. Vaig fer la carrera per 
vocació, com a gran de sis germans, 
estudiant i treballant en decoració 
i disseny en general. M’agradava, 
però al casar-nos ens van suggerir 
que féssim oposicions per a un lloc 
de treball més segur, de funcionari. 
Val. Però al no conèixer els drets i nor-
mes del funcionament del cos d’En-
senyament, per poc m’envien lluny 
d’aquí. Encara vaig tenir sort. Aviat 
vaig saber què eren els funcionaris. 
Segur que altres mestres també eren 
vocacionals. Quasi havia de ser així 
de tan mal pagats com estàvem ales-
hores. No oblidaré mai un veí que em 
va  menysprear dient-me “Mort de 
gana!”, versió catalana d’aquell famós 
“Pasarás más hambre que un maes-
tro de escuela”. 
El cert és que aviat vaig descobrir 
el tracte d’amiguisme del director 
franquista amb els seus col·legues 
espanyolistes, carques i aprofitats... 
vaja!, de l’altra Espanya, que no vo-
lien saber res del tema català. I vaig 
xocar amb ells. Sort que van desdo-
blar l’escola i vaig triar marxar d’allà. 
Pocs anys després, sota el govern 
convergent, el director trepa i els 
pares del partit volien que fóssim 
l’escola més catalana del poble, l’al-
tre extrem. El fet és que a l’ampa-
ra dels vells privilegis dels funcio-
naris, els intocables, n’hi havia una 
colla que eren uns dropos, del anar 
tirant i cobrant, sense interès per 
la renovació pedagògica. 
El canvi generacional va arribar tard, 
quinze anys després. A l’institut vaig 
seguir veient casos semblants. Avui, 
amb perspectiva, afirmo que els pri-
vilegis heretats del franquisme van 
durar massa i van fer molt mal arreu, 
creant vicis professionals i corrup-
teles indesitjables que van frenar el 
progrés. I soc moderat.

es de la Regidoria de 
Diversitat Funcional 
treballem per afavorir 
el desenvolupament de 
les persones que pre-
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El plaer de sentir-se útil

Privilegi de funcionaris, 
un llast per al progrés

Governar Castellar sense 
trinxeres

Petits gestos molt 
necessaris

bitualment, un 10% de les unitats de 
glòbuls vermells del Banc de Sang, van 
destinades directament a malalts on-
cològics que les necessiten per poder 
seguir els seus tractaments, però que 
no només són ells, qui en necessiten, 
ja que de fet, es calcula que abans de 
complir els 75 anys, més del 70% de la 
població haurà necessitat rebre sang 
o productes derivats. I és que la sang 
és bàsica no només per als malalts on-
cològics, sinó per a les persones que 
han patit un accident de circulació, 
dones a qui se’ls pugui complicar un 
part, malalts que necessitin un trans-
plantament o qualsevol persona que 
se sotmeti a una operació quirúrgica. 
Aquests exemples ens poden ajudar a 
empatitzar amb tothom que es pugui 
trobar en alguna d’aquestes situaci-
ons, fent-nos superar el respecte a les 
agulles i entenent que, amb un petit 
gest com és el de seure en un cadira i 
reposar-hi 10 minuts, podem contri-
buir a millorar, i a vegades també a 
salvar, la vida d’algú.
A mi, el que em resulta més gratifi-
cant és quan, uns dies després de la 
meva donació, el Banc de Sang m’en-
via un missatge indicant-me que la 
meva sang s’ha enviat a un pacient de 
l’Hospital Vall d’Hebron (o del Tries i 
Pujol o de l’hospital que toqui en cada 
moment), ja que és una manera de 
saber que aquell petit gest que vaig 
fer fa uns dies, és avui, que serà útil.
 Però com que la donació de sang és 
encara lluny d’arribar a la meitat de 
la població, el repte principal del Banc 
de Sang és aconseguir el relleu gene-
racional de donants per tal que la do-
nació sigui un hàbit quotidià en la vida 
de les persones i que passi de pares 
a fills. Fem-nos propi aquest repte i 
contribuïm, entre tots, a donar vida.

*regidora d’erc

senten alguna dificultat a nivell físic, 
intel·lectual, sensorial o mental. El 
nostre objectiu és contribuir que la 
vila i els serveis municipals siguin 
accessibles per a tothom.
Moltes vegades no es tracta de fer 
grans inversions, tampoc cal fer coses 
molt extraordinàries, solament cal 
pensar una mica i fer petits gestos 
que per a les persones beneficiades 
poden suposar una ajuda per de-
senvolupar amb normalitat la seva 
quotidianitat.
Tenim alguns exemples de petites 
d’actuacions que, amb un cost redu-
ït, ens permeten avançar en l’auto-
nomia i la igualtat de drets i opor-
tunitats per a les persones amb 
diversitat funcional. Sense oblidar 
que millorar l’accessibilitat benefi-
cia tothom, no solament les perso-
nes amb dificultats.
Darrerament s’han instal·lat 22 avi-
sadors acústics semafòrics que han 
millorat la seguretat de les persones 
cegues i amb deficiències visuals.
Una altra actuació ha estat dotar 
de mascaretes transparents els tre-
balladors dels serveis municipals 
que són de cara al públic. D’aques-
ta manera es facilita la comunicació 
i l’atenció a persones amb proble-
mes auditius, ja que aquestes mas-
caretes permeten la lectura labial.
A poc a poc les instal·lacions mu-
nicipals es van adaptant a les ne-
cessitats d’aquestes persones. Re-
centment s’ha instal·lat una rampa 
d’accés a l’escenari de la Sala Blava 
de l’Espai Tolrà per a les persones 
amb mobilitat reduïda i amb ante-
rioritat es va adquirir un adaptador 
per a les butaques de l’Auditori per 
facilitar que els infants amb poca 
mobilitat i/o problemes de control 
de tronc puguin mantenir-se asse-
guts sense dificultat.
També es van substituir les por-
tes de El Mirador i el Casal Catalu-
nya per portes automàtiques, amb 
previsió de properes substitucions 
en altres equipaments municipals. 
Que ningú se senti aliè a totes aques-
tes millores. Les iniciatives que s’han 
pres i les que es posaran en marxa 
en un futur beneficien el conjunt de 
la vila, ja que tots nosaltres podem 
esdevenir al llarg de la nostra vida 
beneficiàries de les mesures de mi-
llora de l’accessibilitat.

* regidora de Diversitat funcional

president dels EUA, Joe Biden, va pro-
nunciar en el seu discurs d’investidu-
ra, reflexionant sobre el seu predeces-
sor Donald Trump i sobre el futur: “és 
hora de liderar amb el poder del nostre 
exemple i no merament amb l’exem-
ple del nostre poder”. En democràcia, 
una majoria absoluta i un càrrec són 
poder. Però el poder, sol, no canvia res. 
L’exemple, els fets... això sí. Castellar 
necessita exemple, és a dir consensos 
estratègics (la política al servei de les 
persones), i sobretot, necessita fets. 

* Portaveu del grup municipal de 

Junts per castellar  
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esports

noves mesures del PrOcicat 
per a la relalització d’esport

les darreres mesures establertes pel pROcicaT en ter-
mes d’esport federat han fet que alguns clubs locals s’es-
forcin més mantenir-se en marxa. És el cas del cac que ha 
establert els grups de 6 persones, com a número màxim 

per entrenar. això ha significat, segons explica el club, 
ampliar la plantilla d’entrenadors per poder continuar 
la activitat. “aquesta situació, temporal, posarà a prova, 
sense dubte, la tresoreria del club”, expliquen, motiu pel 
qual agraeixen a les persones involucrades en els entre-
naments “la dedicació i la implicació que estan demos-
trant cada dia a les pistes,en una situació gens senzilla”.

Incertesa per les eleccions al Barça

Les eleccions a la presidència del 
Futbol Club Barcelona hauran d’es-
perar, com a mínim, un mes després 
de les últimes informacions aparegu-
des que ajornen els comicis per al 7 
de març, en vista de la impossibilitat 
de votació de la major part dels socis 
barcelonistes. Un ajornament, però, 
que Carles Tusquets, president de la 
comissió gestora del club, ha posat 
en dubte després d’una entrevista 
a Catalunya Ràdio, on ha explicat 
que “estaríem encantats de poder 
avançar els comicis una setmana 
si es donen les condicions”, fixant 
la data per al 28 de febrer.

Però ha estat el virus qui ha tor-
nat a guanyar la partida, ja que ha 
aconseguit forçar el canvi de plans 
inicial, en què les eleccions s’havien 
de disputar aquest 24 de gener. Això 
arriba en un moment esportiu deli-
cat, en què el primer equip segueix 
donant tombs i en què planeja l’om-
bra d’un segon any sense cap títol. 
“El club necessita un president 
com més aviat millor i allargar la 
provisionalitat afectarà en algu-
nes coses, com la incapacitat de 
reacció durant el mercat de tras-
passos d’hivern. Dit això, unes 
eleccions el dia 24 haurien min-
vat massa la representativitat del 
nou president”, explica el castella-
renc Marc Cornet, portaveu de Se-
guiment FCB.

Dels nou que es van presentar 
inicialment, el tall ha deixat només 

imatge d’una votació anterior per triar president del futbol club Barcelona. || FcB

tot i l’ajornament al 7 de març, la data electoral encara no és definitiva, mentre el barcelonisme demana ja un president

tres candidats confirmats per dis-
putar-se el tron barcelonista: Joan 
Laporta, amb 9.625 signatures vàli-
des, és qui més embranzida ha pres 
en l’inici d’aquesta cursa de fons, 
amb Víctor Font consolidant-se en 
segon lloc amb 4.713 i Toni Freixa, 
amb 2.634. “La contraposició de 
models ha estat bona, però les con-
dicions de recollida de signatures 
eren massa dures. Ara serà més 
fàcil captar els matisos dels tres 
projectes que queden en dispu-
ta”, opina el castellarenc, que creu 
que l’avantatge inicial es decantarà 
en benefici dels altres candidats, ja 
que “tindran més temps per mirar 
de promocionar els seus projec-
tes” però tanmateix, “el moment 
clau serà el mateix: els debats 
que es produeixin durant els úl-
tims deu dies abans de les elecci-
ons”. Laporta, amb més del doble 
de signatures que el següent aspi-
rant, no ho tindrà fàcil en una cam-
panya que “serà més llarga que 
mai, i hi ha temps perquè es pro-
dueixin cops d’efecte a totes les 
bandes”, afegeix.

Aquest endarreriment també 
es tradueix en la manca de reforços 
per a les categories professionals 
del club, i es confirma que s’haurà 
d’esperar a final de temporada per a 
veure Èric Garcia vestit de blaugra-
na. “Més enllà del fet que no arriba-
ran reforços, els equips no s’hau-
rien de veure tan afectats per la 
situació, almenys des del punt de 
vista més tangible”, opina Cornet, 
que afegeix que “una altra cosa és 

  redacció

que al primer equip de futbol mas-
culí li hauria anat bé l’estat d’ànim 
que, en teoria, provocarà tenir un 
nou president”.

més participació

Amb el canvi de data, s’espera un 
augment de participació que afavo-
rirà “la representativitat del nou 

president”, ja que el resultat “no 
hauria de canviar substancial-
ment del que s’hauria produït en 
cas que no hi hagués pandèmia”. 
Un dels punts més parlats des de 
l’inici ha estat el de la recollida de sig-
natures electrònicament i el vot digi-
tal que, segons Cornet, “per votar, 
seria necessària la doble seguretat 

que implica la recepció d’un codi 
amb temps limitat d’introducció 
al mòbil” i afegeix que dubta que 
“hi hagi temps tecnològicament 
per implantar-lo”.

Així doncs, els socis blaugra-
nes hauran d’esperar la decisió final 
sobre la celebració de les eleccions: el 
28 de febrer o el 7 de març.   
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“Ha estat un Dakar molt exigent”
MOtOr | rAl·lI

Per primera vegada a la història 
de l’atletisme català, el Club At-
lètic Castellar ha participat en 
competicions al mític Palau Sant 
Jordi de Montjuïc. La pista des-
muntable i feta per a les Olimpía-
des de Barcelona 92 s’ha hagut de 
reciclar a causa de la pandèmia.
La coberta de Sabadell es va 
destinar a altres usos durant els 
mesos més forts de la pandèmia 
d’una forma que va generar força 
polèmica, segons detalla el CAC 
en un comunicat. La pista obli-
dada de les Olimpíades del 92 i 
emmagatzemada a Vilafranca va 
ser ressuscitada per fer realitat 
la temporada de pista coberta, 

“en un esforç titànic encapça-
lat per la Federació Catalana 
d’Atletisme”, diuen des del CAC.

En termes atlètics, diumen-
ge 17 de gener es van desplaçar al 
Sant Jordi una fortíssima Berta 
López, que ha corregut els 200 
metres en 27”83, a només 3 cen-
tèssimes del rècord del CAC. 
També hi ha participat Lluís To-
ledo, amb una molt bona marca 
d’1.86 en salt d’alçada. “Un pro-
metedor inici atlètic d’un 2021 
que esperem tingui molta con-
tinuïtat amb tot allò positiu 
que implicaria”, han valorat 
des del Club Atlètic Castellar.  

|| Redacció

El CAC s’estrena al 
mític Palau Sant Jordi

Berta lópez als 200 metres que va completar en 27”83. || cac

atletisMe | cAMPANyA

Aquest divendres passat es va 
posar punt i final la 43a edició del 
Ral·li Dakar, que va donar el tret 
de sortida el 3 de gener. Qui també 
posa punt i final a l’aventura és el 
castellarenc Víctor Cuervo, que per 
segon any consecutiu ha treballat 
dins la competició com a fotògraf. 
Des de l’Aràbia Saudita, on se cele-
bra la competició,  uns dies abans 
d’acabar, el castellarenc confessa-
va que està sent un Dakar molt exi-
gent: “Està sent molt llarg, però 
estem gaudint molt. Els resultats 
quant a fotografia estan acompa-
nyant, els continguts que estem 
generant crec que són molt bons, 
els clients i les marques estan 
contents. Notem el cansament, 
però no ens podem queixar per-
què som al lloc que ens agrada”. 

El Dakar és dur com a parti-
cipant, però també com a premsa. 
Més enllà de la pressió de gene-
rar un bon contingut, com a qual-
sevol competició s’ha d’afegir so-
lucionar inconvenients, recórrer 
cada dia 700-800 quilòmetres, edi-
tar dins del cotxe, menjar quan es 
pot i descansar el màxim possible. 
“El més dur, òbviament, és anar 
a dormir molt tard, un cop hem 
editat tot el material. Ens anem 
a dormir cap a les 23 hores i ens 
aixequem entre les 2 o les 3 de la 
matinada, depenent del dia, per 
anar al següent punt de foto i se-

guir la caravana del ral·li”. Però 
en aquest cas, la part positiva gua-
nya a la negativa: “El millor de tot 
és quan estàs en el punt de foto 
i pots gaudir dels paisatges i de 
veure passar els millors pilots 
del món a un nivell molt alt”, as-
segura el castellarenc. 

Cuervo, un cop finalitzat el ral-
li, ho ha resumit de la següent ma-
nera al seus perfils socials: “7.000k 
m després, més de 1.950 fotos a 

Víctor cuervo, enmig del desert, fotografiant un pilot en el Dakar 2021. || k. mOncada

El fotògraf castellarenc víctor cuervo valora la seva segona 
participació en el ral·li que s’ha celebrat a l’Aràbia Saudita

la galeria, de passar gana, son, 
fred, calor i fins i tot de passar 
pel metge... Segon Dakar que co-
breixo!”. 

En aquesta 43a  edició, el fran-
cès Stéphane Peterhansel (cotxes) 
i l’argentí Kevin Benavides (motos) 
han estat els triomfadors del ral·li 
més exigent del món en les seves 
respectives categories, amb el fran-
cès aixecant el Touareg per cator-
zena ocasió. 

  cristina Domene
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t.i.c. escènic estrena el mun-
tatge dramatitzat ‘el comte 
d’egmont’

T.i.c. escènic té previst represen-
tar la lectura dramatitzada ‘el comte 
d’egmont’ a la sala de petit Format 

de castellar del vallès l’últim cap de 
setmana de gener i primer cap de 
setmana de febrer. entrada lliure 
(amb possibilitat de taquilla inversa) 
inscripció prèvia al tel. 937146666 
de cm62 informàtica - Tenda de 
Fotos, o  tic.escenic@gmail.com

s’estrena el Projecte arle-
quí a la plataforma Zoom de 
la Biblioteca Municipal

La presentació del Projecte Arle-
quí tindrà lloc aquest divendres  
a les 19 hores, a través de la pla-

taforma Zoom. Anirà a càrrec 
d’ARGA (Associació de Recerca 
Grafològica Aplicada). Ens des-
cobriran els beneficis del fet d’es-
criure a mà. Els ponents seran 
Ma Josep Claret i F. Xavier Ser-
racant. 

El CE1NO és  un grup emergent de música ur-
bana que compta amb quatre joves emprene-
dors, un grup d’amics de només 18 anys, apas-
sionats de la música, i molt actius a la xarxa 
social Instagram. Artísticament, els seus noms 
són Makakokain, LilBig, LilMore i ElPerinsky, 
tots de Castellar del Vallès.

Van començar fa un any i dos mesos unint 
la seva passió per la música trap, dancehall, 
reggaeton i R&B, i ho van fer barrejant també 
els tres idiomes que dominen, el català, l’an-
glès i el castellà. “Els vaig convidar a casa i 
vam començar amb la primera cançó”, diu 
Gianmarco Sotelo Garcia Makakokain. D’aquí 
va sortir el tema ‘They Know’. Després d’aques-
ta cançó en va venir una altra, i ja van penjar 
la primera al canal de YouTube, en forma de 
videoclip. Ara per ara, encara estan fent coses 
noves i ja han acabat un primer mixed tape 
(disc), en format digital. 

CE1NO ha fet sis temes que intenten explo-
rar diversos estats d’ànim. “Que puguis escol-
tar quan estiguis de festa, quan ets amb els 
amics o quan ets a casa amb les teves coses 
i estàs pensatiu”, diu Makakokain. El disc es 
diu Una vida justament amb aquest afany d’ex-
pressar que es pot escoltar amb tots els estats 
d’ànim que es tinguin en aquell moment.

Els temes del disc són ‘Tony Montana’, 
‘Grandiós’, ‘Ara ho som’, ‘Bentley’, ‘Temps per-
dut’ i ‘Atuendo’. De les 6 cançons, ‘Tony Mon-
tana’ és la més comercial. “És un tema en què 
parlem de què volem pel nostre futur”. En 
canvi, a ‘Temps perdut’ aborden la qüestió del 
seu passat, “de com vam perdre el temps fent 
coses amb el que sigui, fem una reflexió pro-
funda, interior”.

Cada cançó s’ha creat per part dels 
CE1NO durant un procés llarg. Abans de les 

la banda de joves de ce1nO en una foto promocional als Jardins del Palau tolrà. || ce1nO

  Marina antúnez

cançons d’aquest treball, també van fer els 
temes ‘They Know’ i ‘Parallel World’, tots dos 
en anglès. “Després vam estar un any sense 
compondre, el confinament no ens va ajudar, 
i hi hem tornat fa poc”.  L’objectiu de la banda 
era fer un àlbum treballat, més propi, i això “es 
reflecteix en les nostres cançons, en quali-
tat de so però, sobretot, en progrés mental, 
més madur, més profund”, apunta Sotelo. 

Tan els assajos com la gravació s’han fet 
a casa seva, on Makakokain s’ha adaptat l’ha-
bitació per poder-les enregistrar. 

Els dos primers videoclips que van gra-
var són més casolans que els altres que han 
anat compartint a les xarxes. “Cada cop els 
fem més treballats”. Ara, tenen qui els gravi. 

El nom de CE1NO sorgeix de la línia C1 
de la Vallesana. Per a ells, és un transport que 
identifica Castellar del Vallès. “I com que al 
poble encara no ha sorgit cap talent jove que 
representi el poble, doncs hem pensat que 
podíem intentar-ho nosaltres”, afegeix So-
telo. Fan servir les xarxes d’Instagram, Spotify 
i Youtube per donar-se a conèixer.  

cE1No: una nova promesa musical
El jove grup castellarenc acaba de publicar ‘una vida’, en què es barregen amb encert trap, dancehall, reggaeton i r&B
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Ha estat guardonat 
al cinquè concurs 
de pintura, dibuix i 
gravat de la Fundació 
Mútua catalana

Primer premi per al gravador 
i pintor Josep Pérez gonzález

L’artista castellarenc Josep Pérez 
González ha rebut el primer premi 
al cinquè concurs de pintura, dibuix 
i gravat 2020 de la Fundació Priva-
da Mútua Catalana per l’obra ‘Espai 
translúcid / composició 35’. Pérez va 
rebre el primer premi en la modalitat 
de dibuix i gravat. “No acostumo a 
presentar-me a concursos però sí 
a obrir-me a espais expositius”. En 
aquest certamen s’ofereix un espai on 
es fan mostres de qualitat, “si surts 
seleccionat ja formes part de l’ex-
posició col·lectiva”. Pérez, que re-
coneix que no s’esperava guanyar, es 
mostra molt content perquè d’aques-
ta manera “puc donar a conèixer la 
meva obra”. 

El Tinglado 1, del Port de Tarra-
gona, va acollir l’entrega de premis el 
14 de desembre passat, en una con-
vocatòria en què es van convidar els 
artistes de les 75 obres presentades  
al certamen. 

A Castellar del Vallès, l’artis-
ta ha exposat des de fa molts anys. 
Sobretot, a la sala ja desapareguda 
Santi Art, on va formar part de di-
verses col·lectives. 

A més de pintor i gravador,  
Pérez ha estat molts anys exercint 
de professor de dibuix a l’ensenya-
ment secundari, i també és catedrà-
tic de dibuix, llicenciat en Belles Arts 
i Filosofia i Lletres. Ha treballat als 
instituts de Sabadell Joan Oliver i IES 
Vallès, i també a l’Institut de Mata-
depera. “La meva tasca docent es-
tava orientada a l’ensenyament de 
dibuix i arts plàstiques”. 

L’artista reconeix que troba a faltar 
Firart, una fira que servia de punt 
de trobada de molts artistes. “Ara, 
en els últims anys, hi ha poca ac-
tivitat”. Agraeix, en aquest sentit, 
haver pogut compartir els seus conei-
xements i creacions amb l’alumnat. 

El premi de la fundació privada 
Mútua Catalana d’estén a nivell na-
cional, i també hi ha implicat el Port 
de Tarragona. L’obra, un cop premi-
ada,  passa a ser propietat de la fun-
dació. Però com que l’obra de Pérez 
és un gravat, permet la reproducció i 
és per això que “podré presentar-la 
a l’exposició que inauguro aques-
ta setmana” a la Sala dels Trinitaris 
de Vilafranca del Penedès. A la seva 
nova mostra es podran veure un total 
de 50 gravats, molts d’aquests sor-
gits en temps de pandèmia. Es titula 

Josep Pérez, al costat de l’obra premiada ‘espai translúcid / composició 35’. || cedida

art |  coNcurS

A-LLUM, gravats, i són gravats que 
se centren en la naturalesa, “però 
no faig paisatgisme”. Més aviat, 
són mirades molt concretes, ele-
ments de la natura que ens vincu-
len a sensacions. “Quan passejà-
vem amb la meva dona durant el 
confinament veia la llum sempre 
diferent, encara que fos el mateix 
camí”. La llum, darrere de la Mola, 
feia una “contraclaror”, que va ins-
pirar l’artista. 

Els gravats de Pérez no estan 
fets amb àcids, que són tòxics per a 
les persones i el medi ambient. L’ar-
tista fa servir les planxes d’alumini 
com a matriu per treballar de ma-
nera més manual. Fa servir l’aigua, 
que és transmissora, i per mecanis-
mes de pressió aconsegueix estam-
par.   ||  maRina anTúnez

Perpetu, una banda de 
música experimental

El músic Toni Llull publica, amb la 
banda Perpetu, un disc que porta el 
mateix nom del grup. La banda que 
ha creat aquest treball està forma-
da per Sergio Sorio (teclats), Jaume 
Àvila (baix), Marçal Xirau (guitar-
ra i electrònica i el mateix Toni Llull 
(composicions, electrònica i bateria). 

Llull fa tres anys que viu a Cas-
tellar, és professor de bateria i combo 
a l’Artcàdia, i en fa vuit que va venir 
a Barcelona. Nascut a Mallorca, beu 
d’una tradició rock i pop, “ja que allà, 
a la zona de llevant, hi ha hagut 
un moviment molt fort de música 
indie”, apunta Llull. 

A Mallorca, el músic ja exercia 
el seu ofici. Quan va arribar a Bar-
celona va entrar en contacte amb 
el centre cultural El Pomarejo. “El 
centre em va obrir molt els sentits 
creatius, vaig descobrir el món un-
derground”. A partir d’aquell mo-
ment, l’any 2016, Llull va començar 
a escriure la seva pròpia música. “La 
música experimental tenia totes 

les eines que necessitava per ex-
plicar el meu imaginari”.

Va reclutar els músics que for-
marien Perpetu i es va submergir to-
talment en aquesta estètica. El punt 
de partida van ser 9 notes, “contra-
punts emocionals que havia tingut, 
i vaig compondre una melodia per 
a cada nota”. El resultat és Perpetu, 
un treball homònim de temes ins-
trumentals de música experimental. 

Es va començar a gravar l’oc-
tubre del 2019, es va acabar de mes-
clar el febrer del 2020. “Cap a finals 
de febrer vam fer la masterització”. 
I el contratemps de la pandèmia ha 
fet que el disc no sortís fins aquest 
15 de gener passat, amb The Indi-
an Runners. 

Actualment, la banda Perpetu 
està formada per Jaume Àvila, Ser-
gio Sorio i Toni Llull –ja presents a 
la primera fornada–, i Joan Guerau 
(part visual i videoart), Òscar Garro-
ber (sintetitzador i baix) i Pol Batlle 
(guitarra i sintetitzadors).   || m. a.

toni llull, a la dreta, és l’impulsor del grup Perpetu. || cedida

El castellarenc toni llull lidera el grup, amb 
les composicions, electrònica i bateria

MÚsica | NovEtAt
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“Si fem llegir la mainada, 
el futur serà esperançador”

· tens un llibre preferit?
Un dels meus llibres preferits és Jo con-
fesso, de Jaume Cabré. Més que per la 
història que explica, crec que captiva 
per com l’explica. Tant pel llenguatge 
que fa servir el Jaume, que és precís, 
bonic i evocador. Pel mètode que fa ser-
vir quan escriu.

· Quin llibre recordes de quan eres 
petita?
Quan era petita llegia coses molt di-
verses, coses molt estranyes com per 
exemple El pequeño lord, també els lli-
bres de la Sissí, entre moltes lectures 
diverses. 

· creus que la pandèmia ens ha 
aportat nous lectors? 
Segurament, sí. L’altre dia vaig llegir un 
informe que deia que s’han incremen-
tat molt les vendes en línia, sobretot. 

Hi ha gent adulta que s’ha posat a lle-
gir, però allà on s’ha incrementat molt 
les vendes i hi ha molts nous lectors, és 
en la mainada.

· finalment es podrà celebrar el 
sant Jordi d’aquest any?
No ho sabem, de fet la setmana que ve 
es reunirà el gremi per decidir que es fa. 
Jo crec que si realment es pot celebrar, 
serà una gran festa. La gent té moltes 
ganes de sortir i de fer gresca. El Sant 
Jordi de l’any passat, que es va celebrar 
al juliol, va ser un èxit tenint en compte 
la situació en què ens trobàvem.

· com veus el món del llibre?
El veig amb esperança, crec que l’im-
portant és posar èmfasis en el fet que 
la mainada llegeixi perquè hauran de 
tirar això endavant. Si ho aconseguim, 

L’estudiant de 4t d’ESO, Laia Matas, 
que va fer el taller de Periodisme 
Jove de L’ACTUAL, ha entrevistat 
per a la Biblioteca Municipal la llibre-
tera Laura Ventalló. A continuació 
us n’oferim el resultat

entreVista

laura Ventalló
lliBretera

  laia Matas garcia

el futur del llibre és esperançador.

· s’ha notat que el llibre electrònic 
ha desbancat el llibre de paper? 
No l’ha desbancat, el que sí que ha fet 
és pujar les vendes. Però la gent que té 
l’e-Reader, igualment a vegades ve a la 
llibreria a comprar-lo en paper. La mà-
quina és molt funcional si vas en trans-
port públic, o quan portes molts llibres i 
no has d’aguantar pes, però no desban-
carà el llibre tradicional, ni de bon tros.

· Per què creus que no som un país 
gaire lector?
Amb la gent que llegeix, no tenim pro-
blema. Però hi ha gent que no llegeix 
més enllà dels llibres de l’institut. És 
perquè realment no saben el que es per-
den. Hi ha un llibre per a cada moment 
especial, els llibres són com una medici-
na. Molts cops la gent no sap que hi ha 
pel·lícules que estan basades en llibres. 
Hauríem de potenciar el fet de llegir.

· Quina lectura fa que portis millor 
els moments més difícils?
Reviso L’home a la recerca de sentit, de 
Viktor Frankl. No és un llibre fàcil, op-
timista ni divertit, però és un llibre que 
en alguns moments va bé llegir.

· Quan fa que ets usuària de la Bi-
blioteca antoni tort?
Des de fa quinze anys que havia anat a 
la biblioteca, però la veritat és que no 
anava gaire, perquè treballant en una 
llibreria, tenim molta facilitat d’accés als 
llibres. Però des que vaig tenir als meus 
nens, ara fa ja 11 anys, hi vaig més sovint.

laura Ventalló.  || cedida

BrAM! ajornat
al novembre
la Mostra de cinema de castellar 
tindrà lloc del 4 al 14 d’aquest mes 

  Marina antúnez

La Mostra de Cinema de Castellar 
del Vallès, el BRAM!, queda ajor-
nada fins al 4 de novembre. Així 
ho han donat a conèixer aquesta 
mateixa setmana la Comissió or-
ganitzadora formada per la Regi-
doria de Cultura i el Club Cinema 
Castellar Vallès. 
La cita tindrà una durada de 10 
dies, fins al 14 de novembre. El 
motiu per postposar la data és que 
es preveu que a la tardor es pugui 
gaudir d’una millora de la situa-
ció de pandèmia. Les restriccions 
vigents haurien dificultat la cele-
bració del BRAM! el proper mes 
de febrer, d’una banda, “pel con-
finament municipal, que faria 
que molta gent que ve de fora de 
Castellar no pogués acudir a les 
sessions”, diu la regidora de Cul-
tura, Joana Borrego. De l’altra, el 
toc de queda nocturn limitaria l’ho-
rari i el nombre de sessions diàries 
de reproduccions. 
“A més, la reducció de l’afora-
ment de l’Auditori al 50 % només 
permetria, com a màxim, 150 per-
sones per sessió”, afegeix Pere 
Joan Ventura, director del BRAM. 
“L’any passat hi va haver 3.800 
espectadors”, comenta Borrego.

La Comissió del BRAM! pre-

veu que si aquestes restriccions 
no es flexibilitzen al novembre, 
s’estudiarà un format híbrid que 
combini les projeccions presen-
cials i les digitals, “tot i que nos-
altres apostem per un BRAM! 
presencial”, diu Ventura. 

La 13a edició del BRAM! ser-
virà per celebrar el 10è aniversa-
ri del Club Cinema Castellar Va-
llès, i per commemorar aquesta 
efemèride, l’entitat ha previst di-
verses accions. 

Per exemple, “un reconeixe-
ment als socis del cineclub actu-
al, que també van ser socis del 
cineclub que va existir els anys 
60 i 70 a la vila”, diu Ventura.  

Hi ha una secció que sí que es 
mantindrà i és el BRAM! escolar, 
coorganitzat per la Regidoria de 
Cicles de Vida (Guia Didàctica) i la 
mateixa entitat. Tindrà lloc entre 
els mesos de febrer i març i “l’ac-
tivitat es traslladarà de l’Audi-
tori a les aules de cada centre 
educatiu”, diu Ventura.

La proposta que s’ha fet ar-
ribar a les escoles consisteix en 
la programació d’El Meu Primer 
Festival en línia per als i les alum-
nes d’infantil i primària, i en la re-
alització d’unes sessions per als 
centres de secundària que comp-
tarien amb la dinamització d’uns 
fòrums amb els alumnes.  

cineMa | PANDÈMIABiBliOteca | xErrADA
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DivenDres 22
19 h - XerraDa
Presentació del Projecte arlequí, 
sobre els beneficis de l’escriptura 
manual
Inscripcions a les a/e b.castellarv.
at@diba.cat i biblioteca@
castellardelvalles.cat o al tel. 
937144735 en horari d’obertura de 
la Biblioteca · Plataforma Zoom
org.: Biblioteca Municipal Antoni tort

20 h - cineMa
cinefòrum – filmoxarxa: 
américa
Auditori Municipal Miquel Pont
org.: club cinema castellar vallès

Diumenge 24
16.15 h i 19 h - cineMa
Diumenge d’estrena: Wendy
Auditori Municipal Miquel Pont
org.: Ajuntament

Dimarts 26
19 h – PrOPOsta
Ple municipal
Sessió telemàtica
org.: Ajuntament 

20 h - PrOPOsta
club de lectura en anglès read & 
chat: into the Wild
Inscripcions a l’a/e mimo@diba.cat 
Plataforma Zoom
org.: Biblioteca Municipal Antoni tort

DivenDres 29
20 h – teatre
lectura dramatitzada: 
el comte d’egmont
A càrrec de tIc Escènic
cal inscripció prèvia al tel. 
937146666 o a l’a/e tic.escenic@
gmail.com 
Sala de Petit Format de l’Ateneu
org.: tIc Escènic

20 h - cineMa
cinefòrum – filmoxarxa: 
smuggling Hendrix
Auditori Municipal Miquel Pont
org.: club cinema castellar vallès

Dissabte 30
19 h -  XerraDa
Mindfulness Duelo: “k’alma para 
el alma’, a càrrec de laura Mérida, 
Karina luna i gemma capel
Plataforma Zoom
Inscr.: olenoscastellar@gmail.com
organització: olenos castellar

20 h – teatre
lectura dramatitzada: 
el comte d’egmont
A càrrec de tIc Escènic
cal inscripció prèvia al tel. 
937146666 o a l’a/e tic.escenic@
gmail.com 
Sala de Petit Format de l’Ateneu
org.: tIc Escènic

Diumenge 31
18 h – teatre
lectura dramatitzada: 
el comte d’egmont
A càrrec de tIc Escènic
cal inscripció prèvia al tel. 
937146666 
o a l’a/e tic.escenic@gmail.com 
Sala de Petit Format de l’Ateneu
org.: tIc Escènic

16.15 i 19 h – cineMa
el padre
Auditori Municipal Miquel Pont
org.: Ajuntament

agenda Del 22 al 31 de gener de 2021

Tornem la setmana vinent amb més 
caràcters d’aquesta primera temporada.
Podeu recuperar totes les converses emeses 
a Instagram o a la pàgina web, on els podeu 
veure íntegres o separats per conceptes.

caracters_castellarencs
www.caracterscastellarencs.cat

Centre d’Estudis i
Arxiu d’ Història
castellar del vallès
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farMàcies De gUàrDia 
 
 
DIvENDrES 22 eUrOPa 
DISSABtE 23 castellar 
DIuMENgE 24 yangÜela 
DIlluNS 25 BOnaVista 
DIMArtS 26 casanOVas 
DIMEcrES 27 rOs 
DIJouS 28 PerManyer 
DIvENDrES 29 catalUnya 
DISSABtE 30 yangÜela 
DIuMENgE 31 castellar 

farmàcia casanovas
937 143 376 · av. st. esteve, 3
farmàcia Permanyer
937 143 829 · ctra. de sabadell, 48
farmàcia catalunya
937 158 678 · Balmes, 57
farmàcia M. D. ros 
937 145 025 · av. st. esteve, 71
farmàcia Pilar Vilà Boix
937 159 099 · Barcelona, 58
farmàcia yangüela 
937 145 289 · Torras, 2
farmàcia europa 
937 472 890 · Barcelona, 78-80
farmàcia castellar 
937 203 825 · ctra. sabadell, 3

DefUnciOns 

servei d’urgència nocturn: a partir de 
les 24 h es deriva a sabadell i Terrassa.

farmàcies servei 24 hores sabadell:
Farmàcia carrera: ctra. de Terrassa, 377

“El que pot afirmar-se sense proves pot refusar-se sense proves.”
Christopher Hitchens

@ferran_ald @tsegui @arnaucabeza
Reconnecting Fusta d’olivera parc de la Tamarita

POstals De castellar 
 

instagraM · @lactual

Es tracta d’una postal on es pot veure un dels combois de La Vallesana, l’empresa fundada el 1914 
per diversos empresaris de Sabadell, Castellar del Vallès i Sant Llorenç Savall i que actualment 
és la més antiga del Vallès Occidental. La parada de La Vallesana estava situada a la plaça Calis-
só, més o menys on hi ha l’actual al costat d’una petita rotonda, que anys més tard presidiria la fi-
gura de l’Estevet. || FOns FOTOGRàFic aRxiu municipal de casTellaR

la parada de la Vallesana

penúltima

12/01/21       
Rosario Hidalgo sánchez · 94 anys
14/01/21             
lisardo Ruiz agudo · 86 anys
16/01/21            
pilar Benito martínez · 73 anys
17/01/21
José perales Jurado · 90 anys
18/01/21
salvador Juliana lleonart · 84 anys

telÈfOns DinterÈs: ajuntament 93 7 14 40 40 ·  Fax ajuntament 93 714 40 93 · policia 93 7 14 48 30 · Whatsapp policia local (urgències) 696 462 050 · avaries enllumenat  092 · Bombers 900 131 326 · 93 714 49 
51 Ràdio castellar 93 714 43 40 · casal catalunya 93 715 89 98 · casal plaça major 93 714 36 55 · cap 93 747 11 11 · servei de català 93 714 30 43 · centre de serveis 93 747 10 55 · ambulància 061 Funerària castellar 
93 727 74 00 · Tanatori 93 747 1 2 03 · mossos d’esquadra 112 · Jutjat de pau 93 714 77 13 · OsB  93 7 14 53 89 · acc 93 7 14 6 7 39 · Recollida de mobles 900 150  140 · Taxis castellar 93 7 14 3 7 75 · parròquia  93 714 52 83



del 22 al 28 de GeneR de 2021

la contra

rafa corts

Quan tinc a prop 
la competició, 
surt l’adrenalina

Jugador i entrenador al  FS Castellar de voleibol

q
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a
s
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De ben petit, a l’escola, va aficionar-se al voleibol. 
Va estar-se al Barça, primer com a juvenil i després 
com a sènior, a l’Hospitalet, que va pujar a la Divisió 
d’Honor,i al Prat fins que va arribar a Castellar 

11 respostes

Un tret principal del teu caràcter?
soc meticulós
Un defecte que no pots dominar?
soc tossut
la teva paraula preferida?
endavant
Quin plat t’agrada més?
la paella
Un color
vermell
Un jugador de voleibol?
cosme prenafeta
Un llibre?
victus, d’albert sánchez piñol
Un grup de música?
Oques Grasses
Un tema per motivar l’equip?
‘We will rock you’ de queen
Una pel·lícula?
dunkerque
Un viatge pendent?
anar a l’Índia

”

“

· tens algun record de quan vas 
començar en el voleibol?
Va ser en una escola molt petita, la 
Santa Pau del barri de Sarrià  de Bar-
celona, el pati que teníem era de la 
mida exacta d’un camp de voleibol. 
Per tant, l’únic esport que podíem fer 
era jugar a voleibol. A partir d’aquí, 
vam formar un equip amb els matei-
xos alumnes de la classe i així vam 
anar pujant fin a 8è d’EGB.

· i a partir de vuitè?
Vaig començar a buscar un altre 
equip. Vaig anar a una escola de Sants 
que es deia CNP i on vaig estar-me 
un parell d’anys jugant. Després vaig 
provar d’anar al Barça com a juve-
nil. Vaig passar les proves. Vaig es-
tar-m’hi uns anys com a juvenil fins 
a esdevenir sènior. Com a club, el vo-
leibol era vist com una secció ama-

teur.  Però, és clar, teníem totes les 
condicions de ser del Barça. Si viat-
jàvem a Cartagena, no hi havia pro-
blema si havies d’agafar l’avió. No 
hi havia problemes econòmics. Ens 
cuidaven bastant bé i cada any ens 
donaven tota l’equip i tota la roba.

· i va venir una oferta.
L’Hospitalet començava a fitxar ju-
gadors d’altres equips per formar un 
nou projecte i pujar de categoria. I 
em vaig engrescar.

· com funcionava el tema de les 
categories?
Les categories eren diferents de com 
són ara. Hi havia 1a catalana, nacional 
per zones i la superlliga. Jo jugava a 
nacional, que incloïa tres zones d’Es-
panya. En el moment que ens clas-
sificaven, ens enfrontaven a equips 
d’altres zones. Quan acabaves totes 
les fases d’ascens, pujaves a la Divi-
sió d’Honor, que era la darrera cate-

goria a nivell nacional. Ara, entremig, 
hi ha altres categories.

· amb l’Hospitalet vas arribar a 
la superlliga.
Vam estar-hi un parell d’anys i a par-
tir del segon, vam anar a fases i vam 
quedar primers de fase. Vam pujar 
directament. Vam tenir el proble-
ma dels patrocinadors perquè, amb 
el canvi de categoria a Divisió d’Ho-
nor, es nota el canvi econòmic. Es van 
aconseguir aquests patrocinadors i 
ens vam mantenir un any a la cate-
goria. Crec que aleshores  tenia uns 
27 anys i vaig decidir retirar-me de 
primera línia, dedicar-me a la feina  
i poder estar-me en un equip de ni-
vell inferior.

· Vas arribar a viure del voleibol?
Sí que hi havia jugadors a qui se’ls 
pagava un sou suficient per convèn-
cer-los que vinguessin de les seves 
ciutats. Viure dia a dia potser sí que 

podies viure, però no per tenir pre-
visions. A països com Itàlia o els Es-
tats Units la inversió és més potent 
i es pot arribar a viure d’aquest es-
port, cosa que aquí és més complicat.

· com vas venir a castellar?
Soc de Barcelona i a partir del mo-
ment que vam voler comprar un pis, 
vam començar a buscar pels voltants 
de la ciutat. Vam buscar pel primer 
radi, llavors el Maresme i al final vam 
veure l’anunci d’uns pisos que ens 
van agradar de l’Espai Tolrà. I el vam 
comprar. No havíem vingut abans a 
Castellar del Vallès. Vam donar una 
volta per la vila, ens va agradar i vam 
deixar la paga i senyal.

· Vas pensar en algun moment de 
penjar les esportives?
Sobre els 38 anys vaig pensar que 
la meva trajectòria ja s’acabava. I 
aquí va ser curiós, perquè quan vaig 
venir a Castellar a viure no sabia que 

hi havia un equip de voleibol, junta-
ment amb un equip de futbol sala. El 
meu fill va començar a jugar a hoquei, 
després vaig formar part de la junta 
directiva i es va parlar de fer un grup 
de veterans. Arran d’això, vaig tor-
nar a recuperar les ganes per la com-
petició. Em vaig trobar que anava a 
entrenar i cada cop volia més, però 
el meu cos no era el mateix. A mi la 
competició sempre m’ha agradat 
molt, i quan la tinc a prop l’adrena-
lina surt. Va ser el moment de plan-
tejar-me de recuperar els meus orí-
gens, que eren el voleibol.

· llavors vas començar a entrenar?
Sí. Vaig estar un any entrenant. Feia 
potser 8 anys que no tocava una pilo-
ta ni tenia cap mena de relació amb 
aquest esport. Al principi va ser una 
mica difícil, també a nivell de forma 
física. Com a entrenador, m’agrada-
ria que cada jugador tingués el seu 
engranatge dins l’equip.

 carles Díaz


